
Téměř polovina Čechů a Slováků chce pracovat i v důchodu. Řada firem jim ale nevychází
vstříc.Populace stárne a zaměstnavatelé semusejí trendu přizpůsobit. STRANY 8 a 9

Čtyřhodinový
lék se strážci
V polovině listopadu aplikovali
oční chirurgové ve VFN
pacientce genovou léčbu, a to po
prvé v Česku. Medikament stojí
vyšší miliony korun, nemocný
homusí dostat do čtyř hodin
od chvíle, kdy ho v laboratoři
namíchají. Při přepravě léku
asistovala ochranka. STRANA 7

Rekordman
i chameleon
Generál Alois Vicherek
(1892–1956) prošel ruskými
legiemi, vytvořil světový letecký
rekord a do roku 1941 velel
československým letcům
v Británii. Pak se ale přiklonil
k SSSR a zradil své bývalé
kamarády. Bolševické pomstě
ale stejně neunikl. STRANY 10 a 11

Pějící Čarodějka
Čaroděj ze země Oz je filmová
klasika a Čarodějka zase jeden
z nejúspěšnějších muzikálů
všech dob. Není proto divu,
že si brzy odbude premiéru
i stejnojmenný film, jehož děj
bude vycházet z obojího. Stane
se ze snímku miliardový hit?
Nejspíš ano. V tuzemsku jde
však do kin s dvoutýdenním
zpožděním. STRANA 14

Nový kamion
S několika novinkami se postaví
na start lednové Rallye Dakar
zkušený jezdec Aleš Loprais,
který už dříve oznámil, že bude
startovat se speciálem Iveco.
Změna kamionu má zvýšit
šance českého pilota na celkový
úspěch. Vedle nové značky bude
mít Loprais i nového navigátora.
Třetím členem posádky je
nizozemský „všeuměl“. STRANA 20

PR
OF

IM
ED
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Gabriela Dědičová byla
rehabilitační sestrou,
pak si její srdce
získaly laboratorní
diamanty. STRANA 12

Senioři
pracovat chtějí,
trh o ně nestojí
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Česko vyplatilo uprchlíkům
z Ukrajiny od začátku války do
konce srpna na humanitárních
dávkách téměř 20,7 miliardy
korun. A podpor ubývá.

• Česko je zemí s největším
množstvím uprchlíků na
počet obyvatel. Celkem
úřady práce v prvním roce
války příchozím poskytly
na humanitárních dávkách
devět miliard. Loni výdaje
dosáhly 6,96 miliardy. Letos
do konce srpna se vyplatilo
4,99 miliardy korun.

• Z napadené země ke konci
října uprchlo 6,5 milionu oby-
vatel. Podle organizace Člo-
věk v tísni nejčastěji mířili
a míří do sousedních států,
nejvíce do Polska. A také na-
příklad do Německa i do Ka-
nady, kde existuje silná ukra-
jinská diaspora. Mnozí Ukra-
jinci udržují kontakty s domo-
vem díky krátkodobým pře-
sunům tam a zpět. Uprchlíci,
kteří se do své země natrvalo
vrátili, už nežijí v oblastech,
z níž pocházejí. MET a ČTK

Po vlacích přijde kmitání
Dvě lokomotivy s vozíkem naloženým panely o celkové
váze zhruba 340 tun testují nosnost nového železničního
mostu přes vodní nádrž Orlík u Červené nad Vltavou na
Písecku. Zatěžkávací zkouška potrvá skoro celý den.
Dynamické zkoušky, které testují rozkmitání konstrukce,
budou následovat v dalších dnech. Běžný provoz vlaků
byměl začít 29. listopadu. ČTK

Sněmovna se zítra vrátí k no-
vele lex Ukrajina, která má
zajistit uprchlíkůmpřed Puti-
novou válkou prodloužení do-
časné ochrany. „Je to reakce

na evropské rozhodnutí, kde
dočasná ochrana je prodlou-
žena do konce března roku
2026,“ řekl poslancůmminis-
tr vnitra Vít Rakušan. „Sedm-

desát procent z nich pracu-
je,“ hájí pomoc ministr práce
a sociálních věcí Marian Ju-
rečka. „Tak nám řekněte, ko-
lik jste dal Ukrajincům ze

svých peněz,“ opáčil mu šéf
ANO Andrej Babiš, který vy-
jmenoval seznam podpor,
které jimna začátku války za-
řídil. iDNES.cz

Ukrajinci, kteří muse-
li opustit napadenou
zemi, zaplatili o té-
měř šest miliard ko-
run víc, než získali
na podporách.

Ve společnosti se šíří řada ne-
smyslů, na které naskakují
lidé, kteří sledují dění přes
dezinformační skupiny. Mi-
nisterstvo práce na sociál-
ních sítích oficiálně potvrzu-
je, že uprchlíci z Ukrajiny za-
platili českému státu letos za
první tři čtvrtletí na odvo-

dech a daních o 5,7 miliardy
korun víc, než získali na pod-
poře. Přínos postupně každý
kvartál roste. Resort podle tis-
kového mluvčí ministerstva
Jakuba Augusty evidoval té-
měř 150 tisíc pracovněpráv-
ních vztahů, tedy smluv či do-
hod lidí s dočasnou ochranou
se zaměstnavateli.
Ruská invaze začala předlo-

ni 24. února. Podle údajů mi-
nisterstva vnitra pobývá
v Česku necelých 400 tisíc
lidí s dočasnou ochranou.
Z nich bylo 95 400 dětí a mla-
dých do 18 let a 16 200 senio-
rů a seniorek. Dospělých žen
do 65 let evidovalo vnitro
165 200 a mužů 106 500. ČTK

UKRAJINCI UTÍKAJÍ TAKÉ DO KANADY

3x
ČT

K

„Kolik jste Ukrajincům dal ze svého“?

Uprchlíci na daních
zaplatili víc, než dostali
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Zmrzlina
Carte d’Or*
• 825–1000 ml
• 100 ml od 8,99 Kč
▼ 89,90 Kč

Excellent Losos
uzený – plátky
• chlazený • balený
• cena za 100 g

Kinder Surprise
• 20 g • 100 g = 89,50 Kč

NOVINKA

74 907
NNNNNEJNEEENENENEJNIŽŠÍEJSUPER CENAEJTNEJNIŽŠÍTSUPER CENATNEJNIŽŠÍT99,90 -25%

89 908
NNNNNEJNEEENENENEJNIŽŠÍEJSUPER CENAEJTNEJNIŽŠÍTSUPER CENATNEJNIŽŠÍT

BĚŽNÁ CENA
194r

17 90
NNNNNEJNEEENENENEJNIŽŠÍEJSUPER CENAEJTNEJNIŽŠÍTSUPER CENATNEJNIŽŠÍT36,90 -51%

▼ Nejnižší cena za posledních 30 dní u nás. *Tato nabídka neplatí pro hypermarket Krnov.
– produkty, jejichž cena byla nejnižší ve srovnání s cenou uvedenou v letácích vybraných obchodních řetězců ke dni tisku letáku 13. 11.2024.

Nelze garantovat, že cena produktů označených jako zůstane nejnižší po celou dobu platnosti letáku. Více na www.albert.cz/neporazitelne.
Ceny platí v prodejnách Albert od 20. 11. do 26. 11.2024 nebo do vyprodání zásob v jednotlivých prodejnách. Seznam všech prodejen na www.albert.cz.

Excellent Losos 

 51 

NEPORAZITELNÉ
EXCELENTNĚ

Většina Čechů si stále myslí,
že pokud lidé rychle nezmění
návyky, čeká zemi ekologic-
ká katastrofa. V porovnání
s rokem 2021 ale takto smýš-
lejících ubylo o šest procent-
ních bodů na 67 procent. Ce-
losvětově jsou o ekologické
katastrofě v případě neměn-
nosti návyků obyvatel pře-
svědčeny čtyři pětiny obča-
nů. Zhruba třetina lidí v ČR
i na světě si ale myslí, že je
příliš pozdě na to, aby se
něco udělalo se změnou kli-
matu. Vyplynulo to z průzku-
mu společnosti Ipsos, která
zpracovala data od více než
50 tisíc respondentů
z 50 zemí světa. Devětašede-
sát procent obyvatel ČR v prů-
zkumu uvedlo, že už nyní dě-
lají vše pro to, aby šetřili ži-
votní prostředí. Globální prů-
měr je mírně vyšší, s tvrze-
ním souhlasilo 72 procent
všech dotázaných. Současně
se ale mezi Čechy zlepšil ná-
zor na globalizaci. To, že má
pozitivní přínosy pro ČR, si
myslí 42 procent obyvatel re-

publiky, což je o 11 procent-
ních bodů více než před tře-
mi lety. Nicméně vedle Fran-
couzů vykazují Češi nejvyšší
míru skepse vůči globalizaci,
uvedli autoři průzkumu.
V rámci celého světa je o pří-

nosech globalizace pro vlast-
ní zemi přesvědčeno 64 pro-
cent dotázaných. Podle dvou
pětin Čechů a téměř tří pětin
obyvatel světa má pozitivní
dopad na svět umělá inteli-
gence. Osmapadesát procent

lidí v ČR si mimo jiné myslí,
že jim umělá inteligence
usnadní práci. Celosvětově je
téhož mínění 70 procent do-
tázaných. Co se týče názorů
na rovnováhu mezi pracov-
ním a soukromým životem,

jsou u dotázaných obdobné.
Mezi Čechy považuje rovno-
váhu mezi pracovním a sou-
kromýmživotem za důležitěj-
ší než úspěšnou kariéru
81 procent lidí a celosvětově
83 procent lidí. ČTK

Podvody.
Rodičům píší
falešné děti
„Mami, můj telefon se
rozbil, toto je moje nové
telefonní číslo, ozvi se
mi naWhatsApp,“ tak
zní podle policie nová
legenda podvodníků,
kteří mámí z lidí peníze.
Kriminalisté na Jičínsku
a Trutnovsku řeší od
začátku týdne několik
případů, kdy se na rodi-
če obrátilo falešné dítě
v nesnázích. Přišli
o 160 tisíc korun.

Bude Olomouc
sdílet kola?
Bez sdílených kol se
budoumuset od prosin-
ce obejít obyvatelé a ná-
vštěvníci Olomouce.
V současnosti tady služ-
bu provozuje společnost
Nextbike, která však ne-
uspěla na radnici s žádos-
tí o několikamilionový
příspěvek na provoz.
Město prověří, zda by
službu nemohla nabízet
některá z jeho firem. Po-
litici tvrdí, že nemohou
takovým firmám podpo-
ry poskytovat. Bylo by to
nefér vůči provozovateli
Rekola, který ve městě
už působil, ale odešel, ne-
boť takovou podporu od
úřadu nedostal. iDNES.cz

inzerce

Češi ke změně klimatu. Je příliš pozdě

KRÁTCE



04 čtvrtek 21. listopadu 2024

Nejvíc odpadu
vzniká na talířích.
Při přípravě jídla
naopak nejméně.

Výzkum Prague Food Waste
přinesl nová data o plýtvání
jídlem ze čtyř domovů pro se-
niory a dvou nemocnic, kde
se vážil odpad z přípravy,
z konzumace a výdeje pokr-
mů. Hlavním zjištěním je, že
nejvíc odpadu vzniká na talí-
řích klientů a pacientů.
Velké množství pokrmů,

které se stanou odpadem, zů-
stává také v gastronádobách
po výdeji: v zapojených do-
movech pro seniory, kde se
průměrně stravuje 261 stráv-
níků (klientů a zaměstnanců)
zůstane po výdeji oběda a ve-
čeře 41 kilogramů pokrmů
k likvidaci.

Vyhodí se více jak
60 kilogramů jídla
V první sledované nemocni-
ci, která denně obslouží přes
tisíc strávníků v komerční jí-
delně a 320 pacientů, zůstane
denně po výdeji oběda a veče-
ře 65 kilogramů pokrmů k vy-
hození. Oproti tomu ve dru-
hé sledované nemocnici, kde
se stravuje průměrně jen
139 zaměstnanců a 131 pa-
cientů denně, zůstane po vý-
deji oběda a večeře 64 kilogra-
mů pokrmů.
Množství odpadu z přípra-

vy záleží na využívání primár-
ních surovin, například na
tom, zda se v kuchyni zeleni-
na loupe, nebo se kupujemra-
žená. Ve všech sledovaných
zařízeních ale odpad z přípra-
vy tvořil nejmenší podíl.

Potravinový odpad
v domovech pro seniory
Vážení odpadu v domovech
pro seniory provedla organi-
zace Zachraň jídlo ve spolu-
práci s Institutem evaluací
a sociálních analýz (INESAN)
od února do května 2024. Jed-
nalo se o čtyři zřizované orga-
nizace, ve kterých se denně
stravuje 250 až 300 klientů
a zaměstnanců, přičemž se
vážil odpad z obědů a večeří
během pěti po sobě jdoucích
dnů. Z výsledných dat vyplý-
vá, že u obědů připadá na
100 kilogramů připravených
pokrmů 30 kilogramů potra-
vinového odpadu (ve formě
odpadu z přípravy, z talířů
a nevydaných pokrmů). U ve-

čeří je to o něcoméně, 28,6 ki-
logramu, avšak je pravděpo-
dobné, že si část pokrmů ne-
chávali klienti v pokojích
a zbytky vyhodili jindy. Od-

pad na talířích byl průměrně
145 gramů na klienta za oběd
a večeři dohromady.
Nižšímíra odpadu byla zna-

telná v domově pro seniory,
kde zaměstnanci servírují
pokrmy přímo na patrech
a klienti si mohou říct o úpra-
vu velikosti porce. Naopak
více odpadu vznikalo tam,
kde se pokrmy servírují cen-
trálně v kuchyni a rozvážejí
se ve vyhřívaných skříních.
„Mezi výzvy, které jsme

v domovech pro seniory iden-
tifikovali, patří to, že někteří
klienti nejsou schopni dojíst
servírované porce, obvykle
dostávají velký počet pokr-
mů v průběhu dne včetně sva-
čin, zbývá jim kvůli tomu

také velké množství pečiva
a v kuchyni zůstávají nad-
bytečné porce, které se nevy-
dají,“ komentuje výsledky
Anna Strejcová z organizace
Zachraň jídlo.
Tyto výzvy byly hlavním té-

matemworkshopu se zástup-
ci domovů pro seniory, který
se konal v říjnu v Praze. Mož-
ná řešení těchto výzev budou
součástí hlavního výstupu
projektu: doporučení pro zři-
zovatele a veřejnou správu,
který bude hotový na jaře.

Potravinový odpad
v nemocnicích
Výzkum probíhal ve dvou
různě velkých zařízeních
s odlišným vybavením a po-
čtem personálu. V menší ne-
mocnici vznikalo výrazně
více odpadu v podobě nevyda-
ných pokrmů (220 gramů na
porci za oběd) než ve velkém
zařízení (36 gramů na porci
za oběd a večeři), kde kuchaři
aktivně využívali zchlazová-
ní a znovuvyužití pokrmů.
V obou nemocnicích vzni-

kal relativně malý odpad na
talířích zaměstnanců na por-
ci (70 gramůna den vs. 30 gra-
mů na den) než u pacientů
(součet hmotnosti odpadu
z talířů pacientů byl 280 gra-
mů, respektive 290 gramů –
za oběd i večeři dohromady).
„Důvody, proč vznikají

zbytky na talířích pacientů,
jsou různé. Může to být tím,
že se na oddělení změní po-
čet hospitalizovaných a infor-
mace se do kuchyně dostane
pozdě. Roli hraje samozřej-
mě také zdravotní stav, chu-
ťové preference a diety pa-
cientů,“ komentuje výsledky
Kateřina Rohanová ze společ-
nosti INESAN. MET

Pro některé seniory je naservírovaná porce příliš velká. PROFIMEDIA

WORKSHOP

Organizace Zachraň jídlo
chystá on-line workshop
pro zaměstnance nemocnic.

• Tématem budou tipy, jak
neplýtvat v nemocničních
zařízeních. Workshop
se koná 10. prosince.
Pro registraci napište na
anna.strejcova@zachran-
-jidlo.cz.

inzerce

Jak se plýtvá jídlem v domovech
pro seniory a nemocnicích?
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Jejich lördagsgodis,
kdy snědí přes kilo
sladkostí za večer,
jsou v Americe
populární.

Švédovémilují sladkosti. Tak-
že když americká odbornice
namarketing Marygrace Gra-
vesová na TikToku rozpouta-
lamánii po švédských bonbo-
nech, cítili obyvatelé země
tří korunek hrdost, že se důle-
žitá část národní kultury do-
čkala světového uznání. Ano,
Dánové sice dali světu lék na
hubnutí Ozempic, ale Švédo-
vé mají své lördagsgodis – so-
botní sladkosti – kdy rodiny
spořádají za jediný večer víc
než kilo lepkavých laskomin,
napsal server The Observer.

Hořké dráždění
Časem ale tuto hrdost
u Švédů vystřídalo podráždě-
ní, a to když dodávky někte-
rých švédských sladkostí na
podzim vyschly kvůli vysoké
poptávce ve Spojených stá-
tech, Jižní Koreji a také v sa-
motné Skandinávii.
Do hry totiž vstoupil další

faktor v podobě jiné, neméně
důležité švédské tradice: šes-
titýdenní letní dovolená.
„Tenhle trend začal sílit už
na jaře, alemy bohužel nemě-
li dostatek zásob, než přišlo
léto,“ řekl Niclas Arnelin,
řekl ředitel společnosti Ork-
la, která vyrábí sladkosti
Bubs, jichž se nyní nedostá-
vá. „Během léta musíme ze
zákona dát lidem v továrně
dovolenou a také zavíráme
kvůli údržbě. V létě jsme pro-
dali všechno, co jsme před-
tím vyrobili. A pak nám bon-

bony došly,“ dodal Arnelin.
Poté bylo nutné nastavit stro-
je tak, aby stíhaly sladkosti
vyrábět. Chrlily jen několik
druhů, aby bylomožné zvýšit
produkci. Na výrobu různých
cukrovinek je pokaždé potře-
ba stroje přenastavit, takže
zaměřit se na pouhé tři řady
umožnilo uspokojit poptáv-
ku. Byť jen tak tak.

Zábava, kterouAmeričané
neznali, teď ji milují. Říkají
jí „bonbonový salát“
Šílenství kolem švédských
sladkostí začalo, když Ma-
rygrace Gravesová, newyor-
ská marketingová odbornice,
natočila svou návštěvu ve
švédském obchodě se slad-
kostmi v Brooklynu jménem
BonBon. Namíchala si tam
vlastní směsku cukrovinek,
což je zábava, kterou podle Ar-
nelina většina Američanů ne-

zná. O několik milionů zobra-
zení později stojí nyní před
BonBonem fronty a Američa-
né přijali za svůj nový termín
„bonbonový salát“.

Švédovémají přednost
Švéd Jonas Aurell s manžel-
kou Bronte otevřeli v centru
britské metropoli svou cuk-
rárnu ScandiKitchen před
17 lety, částečně i proto, že
jim chyběly lördagsgodis.
„Nedokázal jsem sehnat své
kilo týdně,“ řekl. „Naším
hlavním trhem jsou přistěho-
valci ze Skandinávie. Když se
vám stýská po domově, pak
představa, že si dáte trochu
sladkostí, je pro nás samozřej-
mě velká věc,“ upozornil ma-
jitel obchodu v Londýně. Zá-
roveň říká, že řada švédských
výrobců dodává sladkosti ve
své zemi jen do místních ob-
chodů. Jedná se o obchodní

politiku s mottem Švédové
mají přednost.

Skandinávský koncept.
Jednou týdně a pořádně
Lördagsgodis jsou součástí
dalšího skandinávského kon-
ceptu známého jako lagom –
ani málo, ani moc, dodala
Bronte Aurellová. Vychází
z tradice, která vznikla
v 50. letech 20. století, kdy se
švédští lékaři snažili bojovat
proti rostoucímu počtu zub-
ních kazů a tvrdili, že cukr by
se měl jíst jen jednou týdně.
Z této myšlenky se postupně
stala ceněná součást místní
kultury. „Lagom znamená, že
dodržujete jistou rovnováhu
a máte osobní odpovědnost,“
řekla podnikatelka Aurellová.
„Když si dám k obědu kynuté-
ho kardamomového šneka,
možná bych si měla dát k ve-
čeři jen salát,“ dodala. ČTK

Falešné dvoutisícovky POLICIE ČR

Už začali
s Vánocemi
Zámek plný řemesel. Tak
se jmenuje akce, která si
připomíná 150 let od zalo-
žení dřevařské školy ve Va-
lašskémMeziříčí. Návštěv-
níci tamního zámku si pod
dohledem studentů a učite-
lů školy mohli vytvořit
dřevěné vánoční dekorace
a dárky. Valašské Meziříčí,
stejně jako všechna města,
obce a vesničky, se chystá
na Vánoce. Vánoční pro-
gram pro místní i turisty
bude zahájen 6. prosince
Mikulášským jarmarkem.
Na večer je na náměstí při-
praveno rozsvěcení vánoč-
ního stromu. Program Vá-
noc ve Valmezu potrvá do
Štědrého dne. ČTK

V několika provozovnách
v Jihlavě někdo platil neplat-
nými dvoutisícikorunami. Na
všech byl nápis Playing
Money. Policie varuje, aby
byli lidé při přijímání banko-
vek obezřetní. Případ vyšetřu-
jí jihlavští kriminalisté pro
podezření ze spáchání trest-
ného činu padělání a pozmě-
nění peněz. Po pachateli pát-
rají. V případě odsouzení mu
hrozí trest vězení na tři až
osm let. ČTK

Švédské úspěchy s bonbony

ČT
K

Pozor! Jsou tu
Playing Money

inzerce



06 čtvrtek 21. listopadu 2024

Lidé, skupiny a etni-
ka se hlásí o své dě-
dictví. Řada případů
má pozadí v kolonia-
lismu nebo se to
týká válečných kořis-
tí v dávnější historii.

Nágové, kmen ze severový-
chodní Indie, usilují o to, aby
se lebky jejich předků vrátily
z Británie zpátky do země,
uvedla stanice BBC. Jejich sna-
hu oživil případ lebky s rohy
z 19. století patřící jejich
předkům, která se objevila
v katalogu jednoho britského
aukčního domu.
Mnozí z nich to považovali

za urážku svých předků a za
pokračování koloniální politi-
ky. Britové kosterní ostatky
dostávali formou daru, směn-
ným obchodem nebo je odvá-
želi bez vědomímístních lidí.

Hlava za sto tisíc a další
desetitisíce předmětů
Britský obchod se starožit-
nostmi The Swan at Tetswor-
th nabízel lebku v aukci jako
součást sbírky „pro zvědavé
sběratele“. Nabízel ji za cenu
3500 liber (okolo 106 tisíc ko-
run). Ve sbírce mimo jiné fi-
gurovaly i scvrklé hlavy pů-
vodních jihoamerických oby-
vatel Chívarů nebo lebky ze
západoafrické etnické skupi-
ny Ekojů.
„Bylo pro mě šokující vi-

dět, že lidé i ve 21. století dra-
ží lidské ostatky našich před-
ků,“ řekla Ellen Konyaková,
která lebku na seznamu obje-
vila. Ona sama je členkou na-
dace FórumNágů pro usmíře-
ní (NFR), jež usiluje o navráce-
ní ostatků lidí z tohoto kme-
ne zpátky do vlasti. V Británii
se v současné době nachází
až 50 tisíc předmětů patří-
cích kdysi tomuto etniku.
Lidé zabývající se kulturou

Nágů začali proti prodeji leb-

ky okamžitě protestovat.
Neiphiu Rio, šéf státu Nágá-
land, jednoho z domovů toho-
to etnika, napsal dopis indic-
kémuministru zahraničí Sub-
rahmanjamu Džajšankarovi,
ve kterém označil tuto ob-
chodní transakci za dehuma-
nizující a za pokračování ko-

loniálního násilí vůči indic-
kému lidu. V reakci na to se
aukční dům rozhodl lebku
z katalogu stáhnout.

Muzea už lidské exponáty
vracejí
V poslední letech je už mož-
né pozorovat, že přístup ve-
řejnosti a odborníků ke shro-
mažďování lidských ostatků
z jiných kultur a jejich ná-
sledné vystavování se mění,
podotýká BBC. Řada evrop-
ských a světových muzeí je
také začala vracet na původ-
ní místa.
„Nejde už jen o předměty,

které někdo může vlastnit
nebo se jich zbavit. Nepřed-
stavují ani zdroj příjmů od tu-
ristů ani exponáty na výsta-
vě, která prezentuje kulturu
Nágů jako necivilizovanou.
Staly se z nich předměty, kte-
ré vyvolávají emoce a politic-
ké debaty,“ uvádí odborník
na tuto kulturu Alok Kumar
Kanungo. ČTK

Přestaňte,
zavřeme vás
Polsko varovalo Ruskou
federaci, že zavře i zbylé
ruské konzuláty, pokud
Rusko nepřestanem s di-
verzními akcemi v Evro-
pě. Oznámil to polský
ministr zahraničí Rado-
slav Sikorski. Náš sever-
ní soused nechal uzavřít
ruský konzulát v Pozna-
ni kvůli pokusu o zapá-
lení závodu na laky ve
Vratislavi. MT

Pokuta za
kohouta
Osmdesátiletý Brit do-
stal pokutu ve výši něko-
lika set liber kvůli své-
mu kohoutovi, kterého
chová jako mazlíčka.
Opeřenec Harolda Brow-
na podle žaloby pravi-
delně vystavuje sousedy
v tiché ulici „mučení“
v podobě opakovaného
kokrhání, s nímž začíná
mnohdy už od tří hodin
ráno. ČTK

Nágové požadují návrat lebky
svých předků. WIKIMEDIA COMMONS

ADVENTNÍ FOOD FEST TALK SHOW VÁNOČNÍ TRHY

SOBOTA
23. 11. 2024

HOLEŠOVICKÁ TRŽNICE
HALA 11, PRAHA 7 VSTUPENKY ZDE

Vraťte lebku. Indický
kmen apeluje na Brity

KRÁTCE
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Nemusíte spěchat
do kina a vychutnat
si napětí při thril-
leru. Jste-li vědec
nebo „jen“ lékař,
dostane se vám
podobného zážitku
i před zákrokem.

V Česku je pacientů se vzác-
nou oční chorobou z celkové-
ho počtu lidí trpících složitý-
mi chorobami oka velice
málo. V případě jedné z nich
však dosud museli nemocní
putovat za léčbou do zahrani-
čí. To se nyní změnilo.

Tajemnýgen RPE65
Nedávno totiž na oční klinice
Všeobecné fakultní nemocni-
ce v Praze poprvé v Česku
aplikovali do oka pacientovi
lék, který je řešenímpro vzác-
nou dědičnou nemoc sítnice.
Bez léčby, pokud by nebyla
vada včas odhalená, by tako-
vého člověka čekalo postup-
né slepnutí.

„Jsme jediné pracoviště
v naší republice, které může
tento léčivý přípravek poskyt-
nout pacientům s dědičným
onemocněním sítnice. Kon-
krétně se jedná o pacienty se
ztrátou zraku způsobenou
mutacemi v genu RPE65,“ vy-
světluje Jarmila Heissigero-
vá, přednostka kliniky. Dědič-

ná onemocnění sítnice jsou
jednou z nejčastějších příčin
ztráty zraku u dětí a mladých
dospělých ve vyspělých ze-
mích. Jsou geneticky velmi
nesourodá a dosud bylo iden-
tifikováno více než 280 genů,
jejichž mutace vedou k růz-
ným onemocněním.
„Jedním z nich je i gen

RPE65. Pokud nefunguje jím
kódovaná bílkovina správně,
dochází k hromadění škodli-
vých látek a odumírání bu-
něk sítnice. U pacientů se ten-
to stav projeví jako těžké po-
stižení zraku a výrazná šero-
slepost,“ objasňujeMarie Vaj-
ter, primářka uvedené klini-
ky VFN.

Aplikaci léku Luxturna si
lékaři z kliniky nejdřív vy-
zkoušeli, i když je v podstatě
stejná jako při podobném
vpravování jiných léků pod
oční sítnici u ostatních pa-
cientů. Pak už se jen čekalo,
až jiní lékaři lék namíchají.

Přes bariéry nařízení a také
transport s bodyguardy
Když se lék, který byl poprvé
vyzkoušen v roce 2017 ve Spo-
jených státech, rozhodli „vy-
robit“ u nás, trvalo to relativ-
ně dlouho. Ne proto, že by to
pracovníkůmÚstavu hemato-
logie a krevní transfuze
(ÚHKT) trvalo tak dlouho, ale
česká legislativa pro genovou

terapii, která vznikala už v de-
vadesátých letech, je výrazně
přísnější než v zahraničí. Pří-
prava projektu, aby bylomož-
né vzácnou nemoc léčit také
u nás, trvala přibližně rok.
„Lékmá trvanlivost jen čty-

ři hodiny, musí být zmrazený
na minus 65 stupňů Celsia,
musí se vyrobit ve velice čis-
tém prostředí a potom rychle
dopravit přímo lékařům na
klinice,“ říká Petr Lesný
z ÚHKT. Pracoviště oční klini-
ky je sice doslova přes ulici,
stačí z ÚHKT přejít přechod
pro chodce, přesto transport
speciálního kufru s příprav-
kem připomínal akční scénu
z bondovky.

Cena léku je ve vyšších mi-
lionech korun, platí ho sice
pojišťovny, ale až po jednotli-
vém posouzení každého pří-
padu. I kvůli rychlé dopravě
z laboratoře po namíchání až
na operační sál, kvůli velice
krátké trvanlivosti a také kvů-
li vysoké ceně proto nemocni-
ce neriskovala a transport za-
jistila i dvěma „osobními
strážci“. Vedoucí nemocniční
lékárny VFN Michal Janů při-
znal, že když video ještě
z transportu medikamentu
před prezentací médiím vi-
děl jeho syn, tak přes všech-
nu kritičnost dospívajícího
uznal, že to bylo akční, včet-
ně tatínka. PAVEL HRABICA

Speciální kufr na speciální lék. Ten je hluboce zmražený a musí se z laboratoře přepravit, obrazně řečeno,
rychlostí světla. Zákrok s tímto přípravkem se letos odehrál v Česku poprvé. VFN

Speciální lék Luxtuma byl
aplikován 33leté pacientce.

• K zákroku došlo na oční
klinice VFN 14. listopadu
2024.

• První zlepšení, zejména
schopnost vidění za šera
a zlepšení vnímání světla,
bývají patrná již během
několika týdnů. Optimální
účinek se často stabilizuje
během několika měsíců
po léčbě.

• Před zákrokem u nás se
takto v cizině léčili tři čeští
pacienti. PH

S„béčkem“můžete klidně řídit i tank. Armáda hledá řidiče
Uvažujete o profesi řidiče? Nikde jinde
vám nenabídnou tolik různých příleži-
tostí jako v armádě. S řidičákem sku-
piny B můžete řídit jak Fabii, tak tře-
ba tank. Silnice, off-road, náklaďáky,
speciály. Když bude třeba, doděláte
si zadarmo v práci skupinu C. Pokud
ji máte už z civilu, tím lépe – dosta-
nete zvláštní náborový příspěvek.
A k tomu slušný plat a spoustu bene-
fitů. Čtěte dál!

Profese řidiče je pro vojsko klíčová. Bez
nich se nic nepohne dopředu, bojov-
níci se nedostanou k cíli, jídlo a munice
k bojovníkům, letadla zůstanou bez po-
honných hmot, velitele nikdo nepřeveze
z kasáren do výcvikového prostoru... Ar-
máda proto neustále hledá desítky lidí,
kteří jsou připraveni sednout za volant
a vzít na sebe zodpovědnost za přepravu
kolegů a materiálu.
Volná místa jsou napříč republikou. Dob-
rodružnější povahy by mohlo lákat třeba
řídit lehké útočné vozidlo s družstvem

výsadkářů nebo bojové vozidlo Pandur.
U ženistů se zase můžete posadit do ka-
biny nejrůznějších tahačů a těžké techni-
ky pro pozemní úpravy. U všech útvarů
ale samozřejmě jezdí i běžné osobní vozy
nebo pick-upy. Pokud vás zajímá přehled
volných pozic, https://www.doarmady.

cz/koho-hledame/vojak-z-povolani
Prakticky na všech šoférských pozicích
vystačíte s výučním listem, není třeba
maturita. Řidičák B je sice podmínkou,
ale další skupiny si jde dle potřeby dodě-
lat už v uniformě (a za armádní peníze).
Jaké jsou další podmínky pro vstup do

armády a jak celý nábor probíhá, se do-
čtete na webu www.doarmady.cz.
U spousty vojenských útvarů vyplácí ar-
máda náborový příspěvek pro všechny
nově příchozí. Nejnižší nabízená hod-
nost u řidičských míst je svobodník,
nejvyšší rotmistr (u té jediné už je nutná
maturita). Hodnosti odpovídá plat, který
se v čistém příjmu pohybuje od necelých
33 tisíc do 41 tisíc korun. Bez ohledu na
pozici mají všichni vojáci šest týdnů do-
volené, plně placené marodění, mohou
sportovat v pracovní době a po čase jim
vzniká nárok na výsluhy. Benefitů je ale
mnohem více.
Pokud vás možnost stát se armádním
řidičem zaujala, stačí se nezávazně zare-
gistrovat na webu doarmady.cz. Regis-
trace pro vás neznamená nic víc, než že
se vám ozve rekrutér a pobaví se s vámi
o možnostech služby. Nezávazně a dis-
krétně. Rozhodnutí bude jen na vás. Kaž-
dopádně věřte, že pokud budete v armá-
dě řídit cokoliv, bude to rozhodně jízda.

nadporučík Oldřich Tichý

Přes ulici a jenom pár metrů.
Speciální lék „žije“ čtyři hodiny

VZÁCNÁ NEMOC
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Zaměstnavatelé,
kteří přizpůsobí
pracovní prostředí
starším zaměstnan-
cům, mohou mít
v budoucnu náskok.

Se stárnutím populace v Čes-
ké republice i na Slovensku
a zvyšujícím se důchodovým
věkem roste potřeba zaměřit
se na pracovníky starší 55 let.
Aby tato skupina mohla zů-
stat ekonomicky aktivní, je
nezbytné vytvářet podmín-
ky, které usnadní jejich setr-
vání na trhu práce.
V Česku mají lidé možnost

odejít do důchodu dříve dvě-
ma způsoby. Mohou využít
předčasný důchod, který zna-
mená nižší vyplácenou část-
ku, nebo takzvaný předdů-
chod, financovaný z vlast-
ních úspor v penzijním pojiš-
tění. Na Slovensku je dostup-
ná pouze varianta předčasné-
ho důchodu. Aktuálně je dů-

chodový věk v Česku nasta-
ven na 65 let a na Slovensku
na 64 let, přičemž se očekává
jeho další navyšování.
Právě zvyšování důchodo-

vého věku znamená, že ně-

kteří zaměstnanci budoumu-
set hledat méně fyzicky ná-
ročnou práci nebo podstou-
pit rekvalifikaci, aby si udrže-
li zaměstnatelnost. Lidé star-
ší 55 let přitom přinášejí za-
městnavatelům mnoho vý-
hod – jejich dlouholeté zkuše-
nosti, odborné znalosti i spo-
lehlivost představují cenný
přínos.
Firmy, které do této věko-

vé skupiny investují, napří-
klad prostřednictvím školení
nebo přizpůsobení pracov-
ních podmínek, mohou čelit
nedostatku pracovních sil
efektivněji. Přizpůsobení pra-
covního trhu demografic-
kým změnám je praktickou
nutností pro udržení ekono-
mického růstu.
Podpora zaměstnanosti

pracovníků 55+ by měla být
prioritou nejen z pohledu fi-
rem, ale i celé společnosti. Vě-
novat této skupině pozornost
a vytvářet podmínky pro je-
jich plnohodnotné zapojení
do pracovního procesu je kro-
kem ke stabilní a prosperují-
cí budoucnosti. MET

Česká populace stárne a s tím
roste potřeba zaměstnávat
starší pracovníky. Jaké výzvy
a příležitosti tento trend při-
náší? Proč je důležité odstra-
ňovat předsudky vůči starším
zaměstnancům a jaké kroky
mohou pomoci jejich lepší-
mu začlenění na měnícím se
trhu práce? Odpovědi má Lu-
cie Vidovićová z katedry socio-
logie Masarykovy univerzity.

Jaké hlavní faktory podle
vás ovlivňují schopnost
a ochotu starších lidí
zůstat na trhu práce?
Schopnost a ochotu starších
lidí zůstat na trhu práce ovliv-
ňuje mnoho faktorů, od fi-
nančních potřeb přes sociál-
ní aspekty až po osobní hod-
noty. Někteří lidé pracují
déle kvůli ekonomické nut-
nosti, jiní chtějí zlepšit svou
kvalitu života nebo si dopřát
cestování či koníčky. Práce zá-
roveň poskytuje sociální kon-
takt, rytmus dne a pocit při-
spívání společnosti. Význam-
nou roli hrají také zdravotní
stav a povinnosti, například
péče o blízké.

Jaký vlivmá stárnutí
populace na strukturu
pracovního trhu? Vidíme
nějaké změny v preferencích
zaměstnavatelů?
Stárnutí populace zvyšuje po-
třebu zaměstnávat starší pra-
covníky, což některé firmy za-
čínají reflektovat. Přesto však
v mnoha případech přetrvá-
vají předsudky vůči starším
zaměstnancům, což omezuje
jejich příležitosti. Zároveň se
pracovní trh mění – snižuje
se fyzická náročnost někte-
rých profesí a přibývá příleži-
tostí k flexibilní práci. Za-
městnavatelé, kteří investují
do věkové diverzity, se po-
stupně učí oceňovat zku-
šenosti a loajalitu starších
zaměstnanců.

Existují v české společnosti
specifické bariéry, které
brání starším lidemudržet
si práci nebo se rekvalifiko-
vat na nová pracovnímísta?
Česká republika je považová-
na za jednu z nejvíce ageistic-
kých společností v Evropě,
což vytváří bariéry v přístupu
starších lidí na pracovní trh.

Zaměstnavatelé často prefe-
rujímladší kandidáty a použí-
vají diskriminační filtry, na-
příklad v technologických

systémech náboru. Další pře-
kážkou je nedostatek částeč-
ných úvazků a podpora věko-
vě přívětivých pracovních
míst. Na individuální úrovni
pak může hrát roli zdravotní
stav a absence programů pro
rekvalifikaci.

Jaké typy podpory nebo
programůbymohly pomoci
starším zaměstnancům lépe
se adaptovat naměnící se
požadavky trhu práce?
Podpora by měla zahrnovat
odstraňování stereotypů a ba-
riér, například propagaci fi-
rem jako věkově přátelských.
Flexibilní pracovní úvazky,
ergonomická opatření a pro-
gramy pro celoživotní vzdělá-
vání jsou klíčové. Kromě
toho je důležité, aby zaměst-
navatelé nabízeli pomoc při
rekvalifikaci, například s psa-
ním životopisů nebo rozvo-
jem digitálních dovedností.

Může práce ve vyšším věku
přispět k většímu začlenění
starších osob a zlepšení
kvality jejich života?
Práce ve vyšším věku zvyšuje

sociální začlenění, poskytuje
pravidelný denní režim a pod-
poruje pocit smysluplnosti.
Promnoho lidí je zaměstnání
zdrojem sociálních vazeb
a stability, což zlepšuje kvali-
tu života. Zároveň však platí,
že u některých může pracov-
ní prostředí přinášet stres,
což je třeba zohlednit.

Jakým způsobemovlivňuje
technologický pokrok za-
městnatelnost starších lidí?
Setkáváme se u této skupiny
s digitálními bariérami?
Technologie ovlivňují starší
pracovníky různě. Zatímco
někteří mohou mít potíže
s novými systémy, jiní jsou
velmi zdatní a adaptabilní.
Současná generace starších
zaměstnanců často vyrůstala
s technologiemi a má zkuše-
nosti s jejich používáním.
Míst, která vyžadují pokroči-
lé technické znalosti, je navíc
relativně málo. Klíčové je od-
stranit stereotypy o neschop-
nosti starších pracovat s tech-
nologiemi a poskytnout rov-
ný přístup k technickému
vzdělávání. MAH

V Národní ekonomické
radě vlády jsme byli pově-
řeni přípravou prorůsto-
vých opatření týkajících
se trhu práce. Z našich
doporučení vyplynulo, že
potenciál trhu mohou roz-
šířit nejen zaměstnanci
ze zahraničí, ale i možná
pracovní síla, kterou nyní
efektivně nevyužíváme.
Vedle rodičů (zejména
žen) na rodičovské a stu-
dentů jsou to právě lidé
nad 55 let, kteří jsou na-
prosto zásadní skupinou.
Klíčovou roli zde však hra-
je zdraví. V současnosti je
totiž zdravotní stav našich
obyvatel ve srovnání se zá-
padními zeměmi Evropy
výrazně horší. Přestože je
přirozené, že se s přibývají-
cím věkem zhoršuje zdra-

votní stav i odolnost lidské-
ho organismu, z dostup-
ných dat víme, že více
než dvě třetiny našeho
rozdílu oproti Západu
se dají vyřešit prevencí
a zbytek dostupností léč-
by. Toto bude klíčové pro
docílení vyšší participace
lidí 55+ na trhu práce, kte-
rá je výnosná pro stát na
obou stranách – sníží to
výdaje a zároveň zvýší
příjmy do státního roz-
počtu. Přínos však pocítí
také firmy, ale i samotní
lidé v předdůchodovém
a důchodovém věku, kteří
chtějí ještě zůstat ekono-
micky aktivní.

Zaměstnavatelé,
kteří investují
do věkové
diverzity,
se postupně
učí oceňovat
zkušenosti
a loajalitu
starších
zaměstnanců.

Klíčovou úlohu v zaměst-
návání starších lidí hraje
management a také dobré
plánování. Klíčem k úspě-
chu je dle našich zkušenos-
tí zajištění aktivní spolu-
prácemezi staršími a mlad-
šími zaměstnanci. Problé-
mem je zejména komuni-
kace, a to nejen na straně

zaměstnavatelů, ale i za-
městnanců. Starší zaměst-
nanci mohou být velmi
dobře využitelní pro po-
zice, kde potřebujeme
stabilitu a spolehlivost.

Podpora zaměstnávání osob
ve věku nad 55 let je investicí
do strategické budoucnosti
společnosti. PROFIMEDIA

DOMINIK STROUKA
ekonom a člen Národní
ekonomické rady vlády ČR

VOJTĚCH BEDNÁŘ
sociolog a konzultant
portálu Firemní sociolog

Klíčem k úspěchu je zajištění
spolupráce mezi staršími a mladšími

Výzva i příležitost
pro udržitelný
pracovní trh

„Na trhu je málo částečných úvazků“

JAK TO VIDÍM JÁ

Západ můžeme dohnat také díky
prevenci a lepší dostupnosti léčby
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Téměř polovina
lidí je ochotna
pracovat i v penzi,
zjistil průzkum.

Zaměstnávání lidí v pokroči-
lém věku je stále ještě tabui-
zovaným tématem. Podle le-
tošních dat z Českého statis-
tického úřadu tvoří lidé nad
55 let 15 procent všech neza-
městnaných. Ukazuje se, že
pokud člověk ztratí v tomto
věku práci, je velmi obtížné
najít novou. Přitom ochota
Čechů a Slováků pracovat do-
konce i v důchodovém věku
je nemalá. Vyplývá to z letoš-
ního průzkumu společnosti
Amazon.

Výsledky šetření, které se
zaměřilo na populaci v před-
důchodovém a důchodovém
věku, ukazují, že 43 procent
ekonomicky aktivních lidí
nad 55 let, kteří ještě nedo-
sáhli důchodového věku, by
bylo ochotno pracovat i po
jeho dosažení. Dalších 21 pro-
cent respondentů ještě není
rozhodnuto a tuto možnost
zvažuje. Většina (86 procent)
z těch, kteří chtějí v důchodo-
vém věku pracovat, by prefe-

rovala kombinaci pobírání
důchodu a práce. Téměř polo-
vina (46 procent) z nich by
zvolila úvazek větší než polo-
viční, zatímco čtvrtina
(28 procent) by volila flexibil-
ní práci podle potřeby. Nej-
častější motivací pro práci
v důchodovém věku jsou kro-
mě financí i pracovní kolek-
tiv a možnost seberealizace.

Zájemo zkrácené úvazky
Výše zmíněná data jsou v sou-
ladu se zaměstnaneckou kul-
turou v Amazonu, který stan-
dardně nabízí zkrácené úvaz-
ky a flexibilní pracovní
dobu, čímž vychází vstříc po-
třebám zaměstnanců právě
i ve vyšším věku. Responden-
ti, kteří již mají nárok na dů-
chod a nadále pracují, uved-
li, že je práce stále baví
(55 procent). Důležitým fak-
torem jsou pro ně samozřej-
mě také finance a velkým
strašákem je nuda.
Naopak ti, kteří přestali

pracovat, často zmiňovali
zdravotní důvody nebo vyčer-
pání jako hlavní faktor pro
odchod z pracovního trhu.
Přibližně třetina (34 procent)
z těchto lidí se proto dokonce
rozhodla k předčasnému od-
chodu do důchodu.

Předsudky stále ovlivňují
pracovní trh
Pokud člověk v kategorii 55+
přijde o práci, jen velmi těž-
ko hledá novou. „Překážkou
jsou v tomto případě zejmé-
na předsudky společnosti,
přičemž mezi ty nejrozšíře-
nější patří nízká flexibilita,
neochota se učit, zaběhlé pra-
covní návyky nebo neznalost
technologií a jazyků,“ popisu-
je Kateřina Legnerová z Fakul-
ty podnikohospodářské VŠE,
z katedry personalistiky.

Amazon se snaží tyto barié-
ry odstraňovat, například in-
vestováním do ergonomické-
ho vybavení, které zvyšuje
komfort při práci a snižuje
náročnost opakovaných po-
hybů. Zaměstnancům záro-
veň umožňuje zkrácené úvaz-
ky, které lépe vyhovují jejich
možnostem. „Každý den vní-
máme výhody, které z rozma-
nitosti na našem pracovišti
plynou. Zaměstnáváme stu-
denty, rodiče na mateřské
i důchodce, kteří si chtějí při-

vydělat. Všichni zaměstnanci
mají nárok na konkurence-
schopnémzdy a atraktivní be-
nefity,“ říká Michal Šmíd, ge-
nerální manažer společnosti
Amazon.
Mezi nejoblíbenější benefi-

ty v Amazonu, a to napříč vě-
kovými skupinami, patří bez-
platná svozová doprava do za-
městnání, dotovaná strava ve
firemní kantýně a vzdělávací
program Career Choice, kte-
rý zaměstnancům umožňuje
získat příspěvky až 120 tisíc
korun na vzdělávací kurzy.
Od prvního dne mají zaměst-
nanci možnost studovat ang-
ličtinu, což jim pomáhá zvy-
šovat kvalifikaci a konkuren-
ceschopnost na trhu práce.

Složité uplatnění
Přestože většina dotázaných
(72 procent) hodnotí mož-
nost uplatnit se na trhu práce
po dosažení 55 let jako složi-
tou, ti, kteří v tomto věku stá-
le pracují, jsou ve své práci
převážně spokojeni (82 pro-
cent). Mezi důvody nespoko-
jenosti, které uvedla pouze
pětina respondentů (18 pro-
cent), patří především ztráta
fyzické výkonnosti, výkyvy at-
mosféry na pracovišti či jed-
noduše potřeba změny.

Jan B., Ester Peggy a Přemysl
K. pracují pro společnost
Amazon. Všechny spojují dvě
věci. Vyšší věk a spokojenost
v práci.

Jan B. (73 let)
„Čtyři dekády jsem pracoval
v masokombinátu, který pak
ale zavřel. Představa, že bych
měl zůstat sedět doma, pro
mě byla neakceptovatelná,“
říká současný zaměstnanec
Amazonu Jan.

Zdůrazňuje přitom, že pra-
covat nemusí, ale chce. Bě-
hem života si stihl vybudovat
finanční rezervu a zaměstná-
ní bere jako příležitost, jak si
vydělat na svůj největší koní-
ček – cestování.

„Mám za sebou Ameriku,
Kanadu, Mauricius i celou Ev-
ropu. Cestování ale něco sto-
jí. Možnost výdělku je v Ama-
zonu na vyšší úrovni než
v okolí,“ dodává. Práce v Ama-
zonu mu dává smysl i z dal-
ších důvodů. Do práce to má
například jen 10 minut
autem.

Vzhledemk jeho soutěživé-
mu duchu si navíc pochvalu-

je i zaměstnanecké soutěže.
Součástí týmu je dnes již de-
vátým rokem: „Zastávám ná-
zor, že pokud je člověk spoko-
jený, tak není důvod měnit
zaměstnání. Chci navíc zů-
stat aktivní a být mezi lidmi.
Dokud budu zdravý, budu
pracovat,“ uzavírá Jan.

Ester Peggy (62 let)
„Pracovat budu, dokudmi ne-
vezmou řidičák kvůli věku,“
říká pro změnu energická Es-
ter Peggy z kojetínského
Amazonu.
Do firmy nastoupila už rok

po jejím otevření, tedy na
podzim roku 2016. Z dobro-
vízského Amazonu se násled-
ně přesunula do moravského
Kojetína.
„Pocházím z Kroměříže,

která je od Kojetína asi 10 ki-
lometrů. Myslela jsem si, že
se domů nepodívám dřív než
v důchodu,“ říká Ester. Celý
život totiž byla zvyklá se za
prací stěhovat, a to nejen na-
příč naší republikou, velkou
část života strávila také
v USA. „Tady na středníMora-
vě se takto dobře placená prá-

ce obtížně shání. A když se
mi firma na přesun rozhodla
přispět, nebylo co řešit,“ popi-
suje Ester.
Svůj pracovní týden v ko-

jetínském Amazonu přizpů-
sobila svému věku i koníč-
kům. Mezi kolegy v oddělení
TOM, kde má na starosti pří-
jezd a odjezd dodávek, tak
nyní dochází tři dny v týdnu.
Přitom by mohla pobírat
předčasný důchod jako mno-
ho jejích vrstevnic.
To prý ale nepřichází v úva-

hu. „Častokrát vtipkuju, že
už nejsem zaměstnankyně,
ale inventář. Letos jsem tu to-
tiž už osmým rokem. Pokud
ale zdraví dovolí, dalších osm
let bych tu ještě ráda byla,“
dodává.

Přemysl K. (78 let)
„Nejsem z těch, kteří chtějí
strávit konec životamezi gau-
čem a televizí,“ říká energic-
ký Přemysl.
Celý život původně zasvětil

projektování měření na regu-
laci – od kompletní rekon-
strukce plynovodu napříč
Československem po rozšíře-

ní ruzyňského letiště. „S dů-
chodem jsme si ale se ženou
chtěli našetřit na vlastní byt.
A tak jsem nastoupil do Ama-
zonu,“ popisuje své začátky
ve firmě.
Datum nástupu je schopný

říct na den přesně – 10. čer-
vence 2015. Byl tak vůbec
mezi prvními, kdo do dobro-
vízského centra vkročil.
„Hned na začátku jsme se vy-
dali na stáž do polské Vratisla-
vi. Všechno potřebné jsme se

tam naučili a znalosti násled-
ně předávali nováčkům,“
vzpomíná.
Přemysl se nakonec zabyd-

lel v oddělení procurementu,
kde má na starosti obalový
materiál. Pochvaluje si zejmé-
na svobodu, kterou mu pozi-
ce poskytuje: „Z původní pro-
fese jsem byl zvyklý, že si vše
řeším sám. A tady je obdob-
né. Na rozdíl od obýváku
jsem navíc pořád obklopený
lidmi.“

Přemysl v Amazonu pracuje na oddělení procurementu,
kde má na starosti obalový materiál. AMAZON

Amazon zaměstnává pětinu zaměstnanců ve věku 55 let a více.

Češi pracují také v důchodu.
Přivydělají si a zaženou nudu

Práce pro ně není nutností, ale volbou
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Generál Alois Viche-
rek za sebou zane-
chal kontroverzní
stopu. Během druhé
světové války velel
československým let-
cům, avšak po válce
tytéž muže zradil.
Vicherkovu duši od-
halují deníkové zá-
pisky, jež vyšly v kniž-
ní podobě.

Generálplukovník Alois
Vicherek: deníkové záznamy
z let 1940–1954. Tak zní
podtitul knihy, která dává na-
hlédnout do duše smělého,
podmanivého a schopného –
někdy i všehoschopného –
muže.

Ze Sibiře do Paříže
Vicherek svůj životní příběh
rozplétá slovy: „Narodil jsem
se 20. června 1892 v Petřval-
dě na Těšínsku jakožto páté
dítě z dvanácti, syn horníka
Jana Vicherka a Aloisie. Po ab-
solvování dvouleté průmys-
lovky jsem nastoupil do Or-
lovských strojíren v Porubě.“
Jenže přišla světová válka
a nadaný mladík byl roku
1915 odveden do rakouské ar-

mády, načež byl odeslán
na ruskou frontu, kde v létě
1916 padl do zajetí. Vicherek
se záhy začlenil do formují-
cích se legií a díky přirozené
inteligenci rychle postupo-
val, v roce 1919 už byl poručí-
kem.
Ještě během ruské anabáze

se v sibiřském Omsku dostal
k letadlům. Ze Sibiře vedla
jeho cesta přes Francii domla-
dého Československa, kde
byl definitivně přidělen k le-
tectvu. Vicherek si zapsal:
„V srpnu roku 1920 jsem na-
stoupil vojenskou službu u le-
teckého učiliště v Chebu
a tam absolvoval stíhací vý-
cvik a stal se štábním kapitá-
nem. Později mě velení ode-
slalo na Vysokou školu letec-
kou do Paříže, kterou jsem ab-
solvoval jako inženýr letectví
a strojní mechaniky.“ V této
době Vicherek dosáhl na stro-
jích Avia několika českoslo-
venských rekordů – více
o tom si přečtetete na soused-
ní stránce.

Benešova volba
V roce 1933 Vicherek nastou-
pil na ministerstvo národní
obrany, kde se v hodnosti bri-
gádního generála stal velite-
lem leteckého odboru, tam
působil až do likvidace armá-
dy nacistickými okupanty.
Vicherek si do svého deníku
poznamenal: „Po 15. březnu
1939 jsem se spolupracovní-

ky organizoval ilegální od-
chod našich letců do zahrani-
čí. Pod jménem Josef Slezák
jsem byl ve Francii a krátce
ve Velké Británii velitelem čs.
letectva. V roce 1941 jsem byl
přidělen do kanceláře presi-
denta republiky pro průmys-
lové záležitosti a stal se před-
sedou Československého čer-
veného kříže.“ Právě v této
době však utrpělo Vicherko-
vo ego těžký direkt – v čele
československého letectva
byl na intervenci prezidenta
Edvarda Beneše vystřídán ge-
nerálem Karlem Janouškem.

Kolaborant a laborant
Vicherek se počal zatvrzovat
vůči londýnské vládě, jeho
obrat na východ, k Sovětské-
mu svazu aMoskvě, byl doko-
nán rok před koncem války.
Do deníku k tomu uvedl:
„Na sklonku roku 1944 si mě
vyžádalo vedení odboje
v SSSR k převzetí velení 1. čs.
samostatné smíšené letecké
divize. V březnu 1945 jsem
odletěl z Londýna doMoskvy,
k naší jednotce na frontu,
a s ní prožil zakončení druhé
světové války.“ Vicherek byl
posléze jmenován velitelem
letectva, roku 1946 povýšen
na divizního generála a roku
1948, již za vlády bolševiků,
na sborového generála.

V této době docházelo
s jeho vědomímkpronásledo-
vání západních letců – ještě
v roce 1941 se přitom jednalo
o jeho podřízené. Vicherek do-
konce 15. ledna 1949 napsal

dopis, ve kterém upozorňuje
brigádního generála (a také
agenta NKVD) Bedřicha Reici-
na na zavilé nepřátelství zá-
padních letců proti Sovětské-
mu svazu a jejich víru v obno-
vení kapitalistického řádu.
Tato vstřícnost mu umožnila
setrvat ve funkci další rok
a půl. Pak už ale došlo i na
něj. „K 1. červenci 1950 mi
byl snížen odpočivný plat
o 2/3 proto, že prý jsem byl
přisluhovačem buržoazního
režimu,“ zapsal si muž, který
byl z existenčních důvodů nu-
cen nastoupit jako laborant
do pražského podniku Regu-
la Nusle.
Historik Zbyněk Miloš

Duda ve své knize Agonie svě-
domí popisuje Vicherka jako
kladného intelektuála, vojá-
ka a vlastence, který až na sa-
mém vrcholu své moci a v sa-
mém závěru života zradil své
lidství, svobodu i osobní ideá-
ly. DAVID HALATKA

Koupím spoluvlastnický podíl
na jakékoliv nemovitosti.
Rychle vyplatím nejvyšší
možnou cenu, veškerou
administrativu zařídím.
Celá ČR. Tel.: 605 15 11 11

Generál Alois Vicherek (1892–1956) 4x ČTK

Přebal knihy, která přibližuje
životní příběh A. Vicherka. ARCHIV

Nemovitosti - poptávka
• Oddlužení Vaší nemovitos-
ti, vyplatím dluhy, zástavy,
exekuce! Vykoupím Vaší ne-
movitost, peníze ihned! V ne-
movitostimůžete i nadále byd-
let. 737352730 287656

Oznámení
• S velkým smutkem oznamu-
jeme úmrtí Antonína J. Rozsy-
pala dne 24. července 2021.
Toto oznámení je pro: PhMr
JOSEF ROZSYPAL, JITKA ROZSY-
PALOVÁ, TOMIE (RATANA-
PORN) HAVLENOVÁ, že jste
DĚDICI POZŮSTALOSTI. Kon-
taktujte okamžitě Megan Har-
ris z kanceláře Bishop &
MCKenzie LLP z Edmontonu,
AB, Kanada, telefonicky (+1)
780 421 2403 nebo e-mailem
mharris@bmllp.ca. We an-
nounce with great sadness
the passing of Anton J. Rozsy-
pal on July 24, 2021. This is a
notice to:PhMr JOSEF ROZSY-
PAL, JITKA ROZSYPALOVÁ, TO-
MIE (RATANAPORN) HAVLE-
NOVÁ that you are a beneficia-
ry of the estate. Please contact
Megan Harris of Bishop &
MCKenzie LLP of Edmonton,
AB, Canada, through telepho-
ne (+1) 780 421 2403 or e-mail
mharris@bmllp.ca. immediate-
ly.288757

inzerce

Hrdinný chameleon nosil
generálskou uniformu

Ostatní
• Koupím starožitnosti, obra-
zy, sklo, porcelán, hračky, min-
ce, bankovky, odznaky, sošky,
staré vojenské vybavení,
šavle, lovecké nože, hodiny,
hodinky, starožitný nábytek,
bodáky, jednotlivě i celé sbír-
ky. Vstřícné jednání, platba ho-
tově. Tel.: 604962685, email:
sberatel1973@seznam.cz287712
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Odběr zboží z letáku jemožný jenvobvyklémmnožství,maximálně2kartonynaosobunaden, není-li
uvedeno jinak. Fotografiemohou být ilustrační. Vyhrazujeme si právo změn. Další podmínky nabídky
na www.penny.cz. *Takto označené produkty nenáleží do stálého sortimentu, mohou být tedy
dodány na příslušné prodejny v menším množství, a z toho důvodu jedinečná nabídka na toto
zboží platí pouze první den uvedeného období akce. **Doporučená prodejní cena výrobce.

⬇Nejnižší cena za posledních 30 dní. Škrtaná cena je běžná prodejní cena.
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ilustrační foto

ANGLICKÁ
SLANINA
ŘEZNÍKŮV TALÍŘ
krájená
100 g

VEPŘOVÁ PLEC*
bez kosti,
balená ve vakuu
cena za 1 kg

NAŠE
BRAMBŮRKY
SOLTY
různé druhy
150 g
100 g 11,93 Kč
< 26,90 Kč

RAJČATA
CHERRY
balená | 250 g
100 g 6,36 Kč

GRANÁTOVÉ
JABLKO
cena za 1 ks

MANDARINKY
volné
cena za 1 kg

Rok 1946. Po pravici generála Vicherka je zvěčněna Alice Masaryková, dcera TGM.
Po levé ruce vidíme Hanu Benešovou, choť pana prezidenta.

Rekordman v kokpitu Avie
Dne 7. června 1928 major letectva Alois Vicherek na letounu Avia BH-11
překonal světový vytrvalostní rekord. Když se strojem s imatrikulací
L-BONM po 19 hodinách a 53 minutách přistál, měl za sebou 2500 kilo-
metrů, což byl v dané kategorii letadel nový rekord. Vicherek vedl světo-
vé tabulky celých pět let. HAL
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Když Gabriela Dědičová stu-
dovala a následně v Austrálii
či v Irsku pracovala jako fyzio-
terapeutka či rehabilitační
sestra, asi by ji nenapadlo, že
se jednou jejím zaměstná-
ním i koníčkem zároveň sta-
nou diamanty. Před pěti lety
založila značku Tiami, která
prodává šperky z laboratorně
vyrobených diamantů.
Dlouho to vypadalo, že je-

jím osudem bude pomáhat li-
dem s pohybovým aparátem.
„Na střední škole jsem studo-
vala obor rehabilitační péče,
poté rok pracovala v pracha-
tické nemocnici a rozhodla
se jít na vysokou školu. Zůsta-
la jsem v oboru, vybrala jsem
si obor rehabilitační péče
o postižené děti, dospělé a sta-
ré osoby,“ vzpomíná Dědičo-
vá na svá studijní léta. V Čes-
ku ale nezakotvila. „Osud
tomu chtěl, že jsem hned po
vysoké škole odletěla s jedno-
směrnou letenkou do Austrá-
lie. Poměrně bez znalosti ang-
ličtiny, takže začátky byly ná-
ročné. První práci jsem měla
na ruční myčce aut, kde na
mě majitelé jenom řvali, ať
přidám,“ popisuje nyní už
s úsměvem. Poté pracovala
v německé pekárně a až pak
se dostala zpátky ke svému
původnímu oboru.

Profese s renomé
„Až tam jsem zjistila, že zdra-
votnictví je v zahraničí po-
měrně uznávaná profese. Pro-
tože moje angličtina už byla
lepší, tak jsem začala praco-
vat pro agenturu a chodila
pracovat do hospiců, domo-
vů důchodců či nemocnic,“
přibližuje. Ani Austrálie se ne-
stala jejím domovem. Cesto-
vala, pracovala i v jiných ze-
mích, až zakotvila na šest let
na rehabilitační klinice v Ir-
sku. „Byla jsem první z vý-
chodní Evropy, kterou tu za-
městnali, protože ten proces
byl poměrně náročný včetně
pohovorů. Po dvou letech
jsem se dostala na uzavřenou
jednotku, kde byli lidé po úra-
zech, kteří měli extrémně
změněné chování,“ popisuje
Gabriela Dědičová s tím, že
ale po dalších několika le-
tech už cítila, že dosáhla své-
ho limitu. „Kdybych chtěla
víc, tak bych si tam musela
dodělávat vzdělání, a Irsko
pro mě nebylo dostatečnou
motivací, abych to udělala.
Takže jsem se rozhodla, že se
vrátím do Česka,“ vzpomíná
na chvíli, kdy se rozhodla vrá-
tit se zpět domů.

V Česku ovšem pracovat ve
zdravotnictví nenaplnilo její
očekávání. „Jak jsem říkala,
už v Austrálii jsem cítila, že
zdravotnický personál lidé
uznávají. Věděla jsem, že si-
tuace v Česku je jiná. A to
také finančně,“ popisuje chví-
li, kdy se po návratu rozhod-
la, že změní obor. Napřed ko-
ketovala s finančnictvím.
„Hodně jsem se tomu sama
věnovala, s nadsázkou říkám,
že jsem vstávala s Japonskem
a chodila spát s Amerikou.
Poté jsem chodila na pohovo-
ry, kde jsem se jim snažila
přednést, co vše jsem se na-
učila, objemem to odpovída-
lo bakalářskému oboru na
ekonomce, ale vždy se mi do-
stalo odpovědi, že když na to
nemám diplom, tak nic. Ne-
dokázala jsem pochopit, že
nechtějí někoho, kdo vlastně
třikrát začínal od nuly v jiné
zemi, kde uspěl, a teďmámo-
tivaci se učit. Zpětně jim sa-
mozřejmě děkuji, protože
mě to přivedlo namou aktuál-
ní cestu, ale tehdy jsem to ne-
chápala,“ říká.

Láska na první záblesk
K diamantům se dostala spíš
náhodou. Přes kamarádku,
která ji pozvala na přednášku
o těchto nerostech. „Úplně
mě to okouzlilo, už z té akce
jsem odcházela s tím, že toto
je můj osud. Rozhodla jsem
se, že pojedu do Antverp, kde
se s nimi obchoduje už po sta-
letí, najdu si své dodavatele
a rozjedu svůj vlastní byz-
nys,“ popisuje. Ovšem v Bel-
gii ji čekalo překvapení, v dia-
mantových obchodech totiž
i přesto, že už bylo 21. století,
bujel patriarchát. „Nikdo se
se mnou nechtěl bavit,

a když už, tak semě ptali, jest-
li máme ve firměmuže, ať ho
příště vezmu s sebou. To mě
úplně šokovalo, že v roce
2010 a ve středu Evropy se na
mě někdo dívá skrz prsty,
protože jsem žena. Nicméně
je to v nich letitě zakořeně-
né,“ uvádí Dědičová s tím, že
si ji po pár letech nakonec ro-
dina, která s ní spolupracovat
začala, našla. Po mnoho let
s nimi spolupracovala a jezdi-
la s nimi na veletrhy.

Začala tedy postupně podni-
kat, obchodovat a vzdělávat
se v novém oboru. Nejenom
v tom, jaké náležitosti mají
nerosty splňovat, ale i v tom,
za jakých podmínek se z příro-
dy dostávají. „Vytěžit přírod-
ní diamant je finančně nároč-
né, mnohé doly zavírají. To je
jedna věc, druhá je to, že se
většinou nachází v zemích,
které nemají environmentál-
ní přístup, nedodržují lidská
práva a pracovní podmínky
nejsou jejich prioritou,“ vy-
světluje Dědičová a dodává,
že v minulosti se často peníze
z obchodů s nimi používaly
na financování válek drogo-
vých kartelů.
Po roce 2000 byl přijat tak-

zvaný Kimberleyský proces,
jehož cílem je zabraňovat,
aby se konfliktní diamanty
dostávaly na oficiálnímeziná-
rodní trh. Nicméně i toto se
někdy obchází. „Často slyším
také argument, že co budou
ti chudáci lidi dělat, když při-
jdou o tuto práci. Pravdou ale
je, že tito pracovníci z toho
moc peněz nemají, pracují
tam v nuzných podmínkách,
a na druhé straně jsou lidi,
kteří tím neskutečně bohat-
nou. Málokdo také ví, že na
těžbu diamantů je potřeba

velkémnožství vody, protože
se vlastně z půdy vymývají.
Takže buď tam voda teče
proudem, nebo ji v chudších
oblastech ženy nosí na hlavě
v barelech, někdy i od kilo-
metry vzdáleného zdroje,
a u toho je hlídají ozbrojení
muži,“ popisuje situaci v do-
lech v chudých oblastech.

Z laboratoře, nebo z přírody?
I v jejím oboru je tedy teď
trendem řešit a zamýšlet se
nad tím, s kým obchoduje.
„U nás v Tiami nakupujeme
už vybroušené diamanty, vět-
šinou z Indie. Ano, vím, pro
spoustu lidí ani Indie není
úplně nejudržitelnější země,
ale záleží na tom, jak ve kte-
rémoboru a v jakých podmín-
kách jsou věci vyráběné. V ob-
lasti Suratu je velká historie
diamantů, ať už těch vytěže-
ných, tak těch laboratorních.
A jsou tam jedni z nejlepších
brusičů, je opravdu znát,
když s tím nerostem přijdete
do kontaktu každý den po
mnoho let,“ vysvětluje.
Využití laboratorních dia-

mantů ve šperkařství je sice
záležitostí posledních několi-
ka let, historie technologie je-
jich výroby sahá až do konce
19. století. Už v roce 1892 vy-
tvořil francouzský chemik
Henri Moissan první synte-
tický kámen, a to konkrétně
moissanit. První laboratorní
diamant byl vyroben v roce
1954. „Ale až technologický
pokrok v minulých letech
umožnil produkovat diaman-
ty takové kvality, aby se daly
používat pro klenotnické úče-
ly,“ vysvětluje Dědičová a do-
dává: „Chemicky jde o čistý
uhlík. A v tom je právě ten
fígl, že nejde o náhražku, ale

že se vědcům podařilo při ří-
zeném procesu vyrobit úplně
identickou věc. Navíc ve
všech stupních čistoty, bar-
vách a velikostech.“
Využívají se k tomudvěme-

tody. První je HPHT (High
Pressure High Temperature),
kdy se simulují podmínky
vzniku v zemi. Základem je
diamantové semínko, k tomu
se přidá zdroj uhlíku, větši-
nou se používá grafit, to se za-
vře do lisu pod vysokým tla-
kem (4 až 6 gigapascalů) a tep-
lotou (minimálně 1250 stup-
ňů Celsia). Původně se uvádě-
lo, že je ke vzniku potřeba
šest týdnů, což se podařilo
snížit, ale pořád jsou potřeba
přibližně tři. Druhá varianta
je takzvaná CVD (Chemical
Vapor Deposition), která spo-
čívá v tom, že se semínko dia-
mantu pod vakuem vstřikuje
s plynem bohatým na uhlík,
často metanem.

Covid ji neporazil
Když se Gabriela Dědičová
rozhodla spustit vlastní pod-
nikání, bylo to po další život-
ní změně, kolem čtyřicítky se
stala maminkou. Už věděla,
že pomáhat dále své antverp-
ské rodině s obchody nebude
moct. A tehdy se po poradě
s partnerem rozhodla spustit
firmu se šperky z čistě labora-
torních diamantů. Začátek fir-
my se ovšem trefil do co-
vidové krize. „Měli jsme
všechno domluvené, připra-
vené a zaplacené kampaně
a články ke spuštění, a přišly
koronavirové restrikce. Na-
jednou začaly vycházet do-
mluvené články a nám lidi na-
dávali, že v této situaci otra-
vujeme se šperky. Ale to už
nešlo vzít zpátky. Pak přišla
energetická krize. Všichni
nám říkají, že u podnikání
rozhoduje pátý rok, tak uvidí-
me, ale myslím, že jsme to
ustáli,“ hodnotí.
A to přesto, že podle ní dia-

manty a šperky s nimi nemají
v Česku takovou tradici jako
jinde. „Podle mě je spousta
příležitostí v životě, kdy si to
zaslouží trvalý dárek, jako je
promoce, narození dítěte
a podobně. Pravda ale je, že
svůj první diamantový prsten
jsem si koupila sama a měla
jsem z něj obrovskou radost.
Radost si přece můžeme udě-
lat i sami sobě a není to ostu-
da,“ říká závěrem.

Gabriela Dědičová se rozhodla vsadit své zkušenosti ze světa na vlastní podnikání. 3x TIAMI

IVETA
BENÁKOVÁ
iveta.benakova@metro.cz

„První diamantový prsten
jsem si koupila sama“
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Wicked neboli Čaro-
dějka se coby jeden
z nejslavnějších
muzikálů všech dob
dočkala filmového
zpracování. Tuzem-
ská premiéra filmu
se však za tou ame-
rickou opozdí o dva
týdny.

„Už vím, jak dá se zvládnout
zemská tíž!“ Refrén nejzná-
mější písně z muzikálu Čaro-
dějka (v originále Wicked),
který se dlouhé roky těší ne-
jen celosvětovému úspěchu,
možná znáte i z Česka. Hud-
bou Stephena Schwartze pod-
barvený příběh o nevyřče-
ném osudu zlé čarodějnice
z říše Oz se totiž s úspěchem
dlouhé roky hrál i na praž-
ském Výstavišti.

Očtrnáct dní
Čarodějka, jeden z nejslavněj-
šíchmuzikálů současnosti, se
dočkal filmového zpracová-
ní. Nesmrtelný příběh dvou
kamarádek s magickými
schopnostmi si budou moci
diváci v českých kinech do-
přát jak v originální, tak
i v dabované verzi. Stane se
tak 5. prosince, tedy přesně
za čtrnáct dní. Místní fanouš-
kymuzikálové klasiky nicmé-

ně už teď mrzí fakt, že se svě-
tová premiéra odehraje pod-
statně dříve, než ta česká,
a to už zítra. Češi si tak na roz-
díl od některých zahranič-
ních fandů budoumuset z ne-
známých příčin počkat o dost
déle.

Elphaba a Galinda
O čem přesně budemuzikálo-
vý snímek pojednávat? Člo-
věk, který nezapadá, to má
v životě obvykle o něco těžší
než ostatní. A co teprve, když
je jeho nezapadání vidět na
první pohled. Budoucí stu-
dentka univerzity pro čarodě-
je Elphaba (Cynthina Erivo)
se od ostatních liší tím, že je
od hlavy až k patě zelená.
Osud se jí to pokusil vykom-
penzovat, když jí nadělil mi-
mořádný kouzelnický talent.
Toho má pro změnu nevalné
množství její spolužačka Ga-

linda (Ariana Grande), která
je na první pohled opravdu
okouzlující. Tyhle dva abso-
lutní protiklady zpočátku
spojuje jen vzájemná nevraži-
vost a společný pokoj, jenž
jim, jistě s nějakým skrytým
úmyslem, přidělila děkanka
čarodějnické fakulty Madam
Morrible (Michelle Yeoh).
Z počáteční nesnášenlivosti
se postupem času zrodí velké
přátelství a spojenectví mi-
mořádných dívek, jejichž
schopností bude brzy zapotře-
bí. Nad celou říší Oz se stahu-
jí pomyslná temná mračna,
a pokud ji nezachrání Mocný
čaroděj (Jeff Goldblum), bu-
dou muset přiložit ruku
k dílu ony.

Hit, nebo průšvih?
Tržební spekulanti predikují
filmové Čarodějce v celosvě-
tových tržbách překonání

hranice miliardy dolarů. A to
i přesto, že bylo v letošním
roce podobně úspěšných
snímků v kinech jako šafrá-
nu. Nejen českým diskuté-
rům s rasistickými tendence-
mi je pak zase na zájmových
webech a faceboocích od po-
čátku trnem v oku představi-
telka hlavní role zelené čaro-
dějnice – Afroameričanka
Cynthia Erivo. Řeší se nejen
její pleť obarvená na zeleno,
ale i velké zuby.
Samotná představitelka

ústřední role pak podle mno-
hých působí na sociálních sí-
tích jako velice urážlivá oso-
ba. Minulý měsíc na sociální
síti X například běsnila pro-
to, že zde fanoušci mírně
zeditovali plakát Čarodějky,
kteráměla odkazovat na přes-
nou pózu původníhomuziká-
lového kresleného plakátu.
Hlavní hrdinka tam má čás-
tečně zakrytý obličej stínem
klobouku a na rudých rtech
má lehký úsměv, zatímco jí
čarodějka Galinda šeptá do
ucha. V hollywoodské verzi
tohoto slavného plakátu ale
Elphaba hledí vyzývavě pří-
mo do objektivu a mračí se.
Fandové tedy obrázek upravi-
li. „Nic z toho není vtipné.
Nic z toho není roztomilé. De-
graduje mě to. Degraduje nás
to,“ napsala minulý měsíc na
X herečka Erivo.

Zpěvačka, skladatelka a herečka
Ariana Grande jako Galinda

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Čarodějku jste mohli vi-
dět i na tuzemské scéně.
Dávali ji v GoJa Music
Hall Františka Janečka.

• V hlavních rolích se ob-
jevila Natálie Grosso-
vá, Nikola Ďuricová či
Eliška Ochmanová. JAR

Herečka Cynthia Erivo jako
Elphaba 2x CINEMART

Max
Standard
v ceně
iDNES
Premium
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pro užití voucherů. Jen pro starší 18 let. Nemusí být dostupné všechny tituly. Platí podmínky.
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Miliardový hit se blíží?
„S těmi zuby asi těžko“

inzerce
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Jak řešit vlhkost v ná-
jemním bytě, kdy je
odpovědný nájem-
ník a kdy majitel?

Nevzhledné černé fleky za ná-
bytkem, kolem oken či v kou-
pelně. Tak vypadá plíseň, kte-
rá je následkem příliš vysoké
vzdušné vlhkosti v bytě. Kro-
mě estetického problému
představuje bohužel také vel-
ké zdravotní riziko. Může
způsobovat kašel, rýmu nebo
slzení očí, ale dlouhodobě
může vést i k bolestem hlavy,
únavě, poruchám soustředě-
ní či nepříjemným kožním
projevům.
Prvním krokem je změření

zmiňované vzdušné vlhkosti
pomocí domácího vlhkomě-
ru. V bytě by se měla pohybo-
vat okolo 40 procent. Dlouho-
dobější hodnota okolo 60 pro-
cent se již považuje za riziko-

vou a ideální ke vzniku plís-
ní. K vyšším hodnotám se při-
tom můžete dostat poměrně
rychle – stačí sušení prádla
uvnitř, vaření bez odsávání
nebo nedostatečná cirkulace
vzduchu, především v zim-
ních měsících.
Než začnete řešit věc smaji-

telem bytu, ověřte si, že pro-

blém není na vaší straně.
Jako nájemník máte povin-
nost byt užívat správně, tedy
zajistit větrání i optimální
vlhkost. A pohlídat byste si
měli i rozmístění nábytku.
„Ve chvíli, kdy jako nájem-

ník nedodržíte správnou péči
o byt a jdete vlhkosti naproti
třeba nesprávným větráním,

odpovídáte i za vznik plísní
a jejich odstranění, a to na
své náklady,“ doplňuje Lucie
Starovičová z Bezrealitky.
Důsledně větráte, na

prádlomáte sušičku, udržuje-
te uvnitř rozumnou teplotu,
a přesto se potýkáte s plísní?
Problém může být v samot-
ném bytě, respektive staveb-
ním řešení. Mezi nejčastější
příčiny vyšší vlhkosti patří ne-
kvalitní izolace a tepelné
mosty, porucha v rozvodech
vody nebo třeba špatně prove-
dená rekonstrukce. A v tako-
vém případě už je na pronají-
mateli, aby škodu odstranil,
a to co nejdříve.
Majiteli byste tuto skuteč-

nost měli oznámit obratem,
ideálně e-mailem nebo dopi-
sem. Přesně popište problém
a vše doložte fotografiemi
nebo videem. Majitel by měl
dle zákona jednat „bez zby-
tečného odkladu“ a co nejdří-
ve začít vše řešit. V praxi se
doporučuje lhůta do 30 dní.

Vlhkost v bytě by se měla pohybovat kolem 40 procent. K jejímu
změření spolehlivě pomůže vlhkoměr. BEZREALITKY

předchozí zkušenosti, jen elán
do hry. Na místě budou hráči
z našeho klubu, kteří vysvětlí,
co a jak a příchozímnajdeme do
hry i sparingpartnera, který jim
bude svou herní úrovní odpoví-
dat. Nejlepší zpráva nakonec –
účast je zdarma a rádi zájemce
poté uvítáme třeba i v řadách na-
šeho oddílu,“ uvedl Jakub Hasil
z pořádajícího Billiard-hockey
clubu Most.

V mosteckém Středisku vol-
ného času se první partie spustí
v pátek v 9 h ráno. Organizátoři
přitom počítají, že se dopoledne
zapojí také místní školy. V ost-
rém turnajovém programu se
rozehraje od 9 do 15 h první až
dvanácté kolo Českého poháru
Expres v billiard hokeji neboli

Proto se i letos od pátku 22. do
soboty 23. listopadu bude hrát
v severních Čechách nonstop po
dobu 24 hodin hned několik ver-
zí tohoto sportovního odvětví.
Akce je opět součástí projektu
České unie sportu Tipsport Spor-
tuj s námi, jehož mediálním
partnerem je mediální skupina
MAFRA.
„Srdečně zveme všechny zá-

jemce. Není třeba mít jakékoliv

Už se stalo příjemným zpestřením
postupujícího podzimu, že v Mostě vyrazí
do akce vyznavači stolního hokeje.

šprtci, který posléze do
16,30 h vystřídá šprtco-
vý turnaj dvojic. Poté do
18,30 h přijde řada na
Český pohár jednotliv-
ců v air hokeji a násled-
ně do 20 h v táhlovém
hokeji Chemoplast. Po
celou noc až do 9 h ráno

poběží opět Český pohár Expres
ve šprtci.
Příchozí se mohou zapojit do

turnajových soubojů, ale také si
vyzkoušet dovednosti v různých
druzích stolního hokeje nesou-
těžní formou. A a nejen to –
k dispozici bude totiž ještě tá-
hlový hokej Luč nebo klasický

www.tipsport–sportujsnami.cz

Sportování je sázka na jistotu a hlavní výhrou je
zdraví. Zapoj se do největšího seriálu sportovních
akcí v Česku. Čeká tě přes 500 akcí ve více
než 60 sportech.

VYTIPUJ SI JEDEN
Z 500ZÁVODŮ

PARTNEŘI PROJEKTU
TIPSPORT SPORTUJ
S NÁMI

tyčový stolní fotbal a stolní fot-
bal Tipp-Kick.
„Bereme to vše hlavně s nad-

šením. Dá se říct, že co je pro
volejbalisty Dřevěnice nebo
pro fotbalisty Hanspaulka, to je
Most pro stolní hokejisty. Určitě
nebude nikdo litovat, že k nám
vyrazil, protože zažije skvělou
atmosféru. Na místě bude třeba
i několik oceněných z posled-
ního mistrovství světa ve stol-
ním hokeji. A už se nám stalo,
že když byl některý z profíků
v noci už přece jen trochu ospa-
lý, porazil ho nadšený hobbík,“
připomněl Jakub Hasil.

V Mostě se chystá další z maratonů 24 hodin stolního hokeje

Foto: Archiv Tipsport Sportuj s námi

Plíseň v bytě. Může za to
nájemník, nebo majitel?
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V Kolumbii se těží dva druhy soli – sůl mořská a sůl kamenná.
Ta mořská se extrahuje z Karibiku v oblasti pouště
La Guajira. Celoročně jsou zde vysoké teploty a velké množ-
ství slunce, takže jezírka se solí mohou hezky vysychat
a poté se jen hromadí a může dále zpracovávat. Oproti tomu
sůl kamenná se těží zejména v departementu Cundinamarca.
Sůl se zde těží louhováním – v podzemí se sůl nechá rozpustit
ve sladké vodě a vzniklý roztok se poté přečerpá na povrch.
Až po následném odpaření vody dojde ke krystalizaci, sůl se

může dále zpracovávat.
Vzhledem k tomu, že těžba soli
v dolech byla vždy velmi těžkou
a nebezpečnou prací, horníci
vždy tíhnuli k víře a někomu,
kdo je ochrání. V dolech proto
začala vznikat místa, u kterých
byla soška svatého a horníci se
k ní modlili.
Sůl byla historicky významná
i pro původní obyvatele této ob-

lasti, konzervovali v ní potraviny a používali ji i jako platidlo,
od slova sal (sůl) je odvozeno i slovo salario (plat). Dokonce sůl
vyměňovali s jinými kulturami za zlato! Je tedy sůl nad zlato?
V oblasti vzniklo několik solných katedrál, které byly
vystavěny přímo v dolech. Mně se nejvíce líbila ta ve vesničce
Nemocón, i když není moc navštěvovaná. Můžete zde poznat,
jak se sůl těžila, narazíte na solný vodopád nebo srdce ze
soli, které vytesal jeden z horníků své manželce. Katedrála
je menší než ta slavná v Zipaquirá, ale
věřte, že cesty sem litovat opravdu
nebudete.

LUŠTĚNKA

Těžba soli
v dolech

byla vždy
velmi těžkou
a nebezpečnou
prací.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!LUŠTĚNKA:ÚTERÝ

ŘEŠENÍSUDOKU:

3 – REJ, SÝR

4 – BALÚ, KOKR,
TLACH

5 – APRÍL, NÁPOJ,
ODSYP, SLOVO

6 – EXMISE,
MANITÚ, SUPERB,
TRATOL

7 – EPSILON

10 – STEJNOKROJ,
UHLAZENOST

Doplňte do obrazce všechna slova.
Tajenka je v označených políčkách.

Vítejte na Kampě. Naší dnešní průvodkyní je rozesněná
@klara_has, která ke své metrotagové fotce připisuje:
„Slavobránou ze stromů, kterým díky kadeřníku podzimu hraje
listí na hlavách všemi barvami, blížím se ke Krannerovu schodišti.
A myslím na to, kolik zajímavých lidí tu v okolí Kampy bydlelo.“

@mojemetroSůl nad zlato?

TROTAMUNDOS
VĚČNÁ CESTOVATELKA A OBDIVOVATELKA
ZAJÍMAVÝCH KULTUR



Dražba RD se zahradou v obci Velký Šenov,
okres Děčín
Jedná se o dražbu samostatně stojícího, přízemního, podsklepeného
rodinného domu s obytným podkrovím. Budova je pravděpodobně
založena na základových pasech. Konstrukce budovy je zděná z cihel
a její stavebně - technický stav je odpovídající podprůměrné údržbě.
Střecha budovy je polovalbová s krytinou z živičné šindele. Na střeše
jsou žlaby se svody. Klempířské konstrukce jsou z pozinkovaného
plechu. Součástí střechy jsou komíny a vikýř. Okna domu jsou
dřevěná dvojitá. Vchodové dveře domu jsou dřevěné prosklené.
Fasáda domu není zateplená. Vnější omítky z velké části zcela chybí.
V domě se nachází obytný prostor o dispozici 4+1 s koupelnou.
Z IS je nemovitá věc napojena na přípojku elektřiny, vodovodu
a kanalizace, k dispozici je studna, plynová přípojka je v dosahu.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 19. 12. 2024.

Dražba členského podílu v bytovém družstvu –
bytová jednotka 1+1 v obci Slaný, okres Kladno
Jedná se o dražbu družstevního podílu v bytovém družstvu
Stavební bytové družstvo ve Slaném, IČ: 00035505, se kterým
je spojeno užívání družstevního bytu č. 19 v bytovém domě
čp. 277 na ulici Cyrila Boudy, 274 01 Slaný. Bytová jednotka je
o dispozici 1+1 a sestává z kuchyně, pokoje, předsíně, koupelny
a WC. Okna bytu jsou plastová. Vchodové dveře bytu jsou dřevěné
plné. Vnitřní dveře bytu jsou dřevěné plné a posuvné. Orientace
místností je na jih. Jádro bytu je umakartové. Koupelna je se
sprchovým koutem a s WC. Podlahy jsou pokryté keramickou
dlažbou a plovoucí podlahou. Obklady jsou keramické. Byt prošel
částečnou rekonstrukcí před cca 15 lety (koupelna). Byt je určen
k modernizaci. Užitná plocha jednotky je 39 m2. Fasáda domu je
zateplená. Stavebně-technický stav objektu je průměrný.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 3. 12. 2024.

Dražba členského podílu v bytovém družstvu –
bytová jednotka 1+1 v obci Olomouc
Jedná se o dražbu družstevního podílu v Bytovém družstvu AVION
OLOMOUC, IČ: 03085511, se kterým je spojeno užívání bytu č.
57 v bytovém domě č.p. 359, Olomouc – Neředín. Byt se nachází
v budově č.p. 359 v 7. NP a jeho dispozice je 1+1. Byt sestává
z pokoje, kuchyně, chodby a koupelny + WC. Okna bytu jsou
plastová. Vchodové dveře bytu jsou dřevěné plné. Vnitřní dveře
bytu jsou dřevěné prosklené. Orientace místností je na západ.
Jádro bytu je umakartové. Koupelna je se sprchovým koutem
a WC. Podlahy jsou pokryté parkety a PVC. Byt je v původním stavu,
určen k celkové rekonstrukci a modernizaci. K bytu patří dvě lodžie
(každá 3,42 m2). Užitná plocha jednotky je 33,23 m2. Fasáda domu
je zateplená. Stavebně-technický stav objektu je dobrý.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 28. 11. 2024.

Opakovaná dražba RD v obci Zabrušany,
okres Teplice
Jedná se o opakovanou dražbu přízemního, zděného,
nepodsklepeného rodinného domu bez využitého podkroví pod
sedlovou střechou. Objekt se nachází na adrese Želénky 65, 417 71
Zabrušany - Želénky. Parkování je možné ve vlastní garáži. Pozemek
pod stavbou je ve vlastnictví jiného subjektu, proto není předmětem
dražby. Dům je napojen na IS: elektro a obecní vodovod, dále je
možné napojení na hloubkovou kanalizaci a plynové vedení. Objekt
sestává z obytné a hospodářské části. Obytná část sestává z jedné
bytové jednotky o velikosti 2+1 s kompletním sociálním zařízením.
Původní stáří objektu je dle dostupných materiálů přes 80 roků.
Celkový technický stav a údržbu lze ke dni ocenění uvažovat jako
stavba se zanedbanou údržbou (předpoklad provedení menších
stavebních úprav).

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 12. 12. 2024.

Dražba RD v obci Březnice,
okres Příbram
Jedná se o dražbu řadového, vnitřního, přízemního rodinného
domu s půdou. Budova je pravděpodobně založena na základových
pasech. Konstrukce budovy je zděná a její stavebně technický
stav je odpovídající velmi zanedbané údržbě. Budova je určena ke
kompletní rekonstrukci. Krov je dřevěný. Střecha budovy sedlová
s krytinou z tašek. Na střeše jsou žlaby se svody. Klempířské
konstrukce jsou z pozinkovaného plechu.Vchodové dveře do budovy
jsou dřevěné plné. Okna domu jsou dřevěná bez výplně. Fasáda
budovy není zateplená. Vnější omítka je z části opadaná. Nemovitá
věc je přístupná z místní zpevněné komunikace. Z IS je nemovitá věc
napojena na přípojku elektřiny (odpojeno). Pozemek je vedený jako
zastavěná plocha a nádvoří o celkové ploše 174 m2.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 17. 12. 2024.

Opakovaná dražba podílu id. 449/10008 na pozemku
v k.ú. Horní Počernice, obec Praha,
vyvolávací cena 65 000,-
Jedná se o opakovanou dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti
id. 449/10008 k pozemku p.č. 1470/14 - ostatní plocha, o výměře
624m2, v k.ú.Horní Počernice,obec Praha,okres Hlavníměsto Praha,
který je situován v okrajové části města Praha, místní části Horní
Počernice. Pozemek je situovaný v rovinném terénu s přístupem
po zpevněné, veřejné komunikaci. Dle platného územního plánu
města Praha je pozemek zahrnut v plochách zastavitelného území
„OV - všeobecné obytné“.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 4. 12. 2024.

Opakovaná dražba pozemků v obci Soběslav,
okres Tábor, vyvolávací cena 163 985,-
Jedná se o opakovanou dražbu celkem dvanácti pozemků, z toho
pěti lesních pozemků o celkové výměře 8.452 m2, dále pěti
pozemků vodní plochy o celkové výměře 5.485 m2 a dvou pozemků
ostatní plochy o výměře 702 m2, vše v k.ú. Nedvědice u Soběslavi,
obec Soběslav, okres Tábor. Lesní pozemky jsou součástí
roztříštěné pozemkové držby, parcely jsou dobře vylišitelné,
přístupné a částečně i stabilizované. Ostatní pozemky zemědělsky
obdělávané a jsou součástí zemědělských honů. Podrobný popis je
patrný z ocenění. Předmětem dražby je dále spoluvlastnický podíl
o velikosti id. 1/17 na pozemku parc.č. 901/12 - ostatní plocha,
o výměře 45 m2, rovněž v k.ú. Nedvědice u Soběslavi. Na pozemku
se nachází zpevněná (asfaltová) komunikace.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 10. 12. 2024.

Dražba pozemků v k. ú. Malá Víska u Klatov,
vyvolávací cena 54 667,-
Jedná se o dražbu pozemků parc.č. 394/9 - trvalý travní porost
o výměře 1.498 m2, parc.č. 400/4 - trvalý travní porost o výměře
385 m2, parc.č. 400/5 - trvalý travní porost o výměře 172 m2

a parc.č. 400/32 - trvalý travní porost o výměře 171 m2, vše na LV
č. 274, vše v k.ú. Malá Víska u Klatov, obec Vrhaveč, okres Klatovy,
které jsou situovány v okrajové části zastavěného obce a netvoří
jednotný funkční celek. Pozemky jsou situovány v mírně sklonitém
terénu a jsou přístupné po nezpevněných pozemcích. Pozemky
jsou dle platného územního plánu vedeny v plochách „plochy
smíšené nezastavěného území“. Na části pozemků se nachází
náletové porosty plevelného charakteru.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.okdrazby.cz dne 19. 12. 2024.

Dražba podílu id. 1/25 na bytové jednotce 4+1
v obci Karviná
Jedná se o řadový, krajní, bytový dům panelové konstrukce s jedním
číslem popisným. Budova má 8 NP. Okna budovy jsou plastová.
Parkování je možné v omezeném množství před domem. Vchodové
dveře jsou hliníkové prosklené. V budově je výtah. Fasáda domu
je zateplená. Stavebně-technický stav objektu je dobrý. Přístup
k nemovité věci je po místní zpevněné komunikaci s chodníkem.
Dražená jednotka č. 2262/22 se nachází v budově č.p. 2262 v 1.
NP a její dispozice je 4+1. Jednotka sestává z kuchyně, pokoje,
pokoje, pokoje, pokoje, chodby, sklepa, koupelny a WC. K bytu patří
balkon (2,98 m2). Podlahová plocha balkonu se nezapočítává do
celkové užitné plochy jednotky. Užitná plocha jednotky je 79 m2.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.okdrazby.cz dne 28. 11. 2024.

VYVOLÁVACÍ
CENA

1 318 000,-

VYVOLÁVACÍ
CENA
32 000,-

VYVOLÁVACÍ
CENA

1 560 000,-

VYVOLÁVACÍ
CENA

162 000,-

VYVOLÁVACÍ
CENA

466 000,-

VYVOLÁVACÍ
CENA

1 069 334,-

Veškeré podrobné informace k jednotlivým dražbám (včetně znaleckého posudku, fotodokumentace a dražební vyhlášky) lze nalézt na výše uvedených
dražebních portálech, kdy pro vyhledání použijte název dražby.
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„Pokudmáte
zájem o selfíčko,

končím tady ve tři.“

RADIM SMITH
Facebook
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20.15 Lovci hlav (5/6)
Odhalení. Seriál (Nor., 2022).
Hrají: A. G. Boyum, I. Giave-
rová, M. B. Silset, M.Wallström

21.00 Toulky Českem
budoucnosti IV
Konzervárenský průmysl

21.30 Máte slovo sM. Jílkovou
Tváří v tvář problému.
Živě s M. Jílkovou

22.25 Na stopě

22.50 Grantchester VIII (4/6)
Detektivní seriál (VB, 2023)

23.40 Do konce (2/6)

20.00 Tajemství faraonů (5/6)
Nefertiti, královna krásy

21.00 Naše lázně (4/10)
Teplice

21.30 Bůh je duhový

22.00 Kennedyovi:
Fatální ambice (2/2)
Sto let oslňovali svět svým šar-
mem, charismatem a bohat-
stvím

22.50 Přeber si to
Komedie (USA, 1999)

00.30 Tajná láska
Marie Antoinetty

20.20 Jedna rodina (104)
Mužská energie. Komediální
seriál (ČR, 2024). Hrají: P. Zední-
ček, T. Kostková, F. Blažek,
T. Jeřábek

21.45 Bachelor Česko (4)
Nejžádanější muž Česka Jan
přijede dámám poodhalit svoji
drsnou stránku

23.00 Na vaší straně
Nejste na to sami. Jsme tu
proto, abychom bojovali
za vaše práva

23.45 Mentalista V (5, 6)
Krimiseriál (USA, 2012). Hrají:
S. Baker, R. Tunneyová, T. Kang

20.15 Kamarádi (10)
Rodinný seriál (ČR, 2024). Hrají:
A. Chocholatá, D. Gránský,
J. Komínek, P. Děrgel

21.35 Inkognito
V zábavné show Inkognito se
čtveřice osobností snaží uhod-
nout profesi jednotlivých hostů
nebo jejich identitu

22.45 Honeymoon – líbánky
k nepřežití

23.35 Ano, šéfe!
Jsme tu proto, abyste v hospo-
dách nejedli blafy!

00.35 Policie v akci

19.00 YOUTUBE CHART: ŘECKO

19.30 Party ride

21.00 Top 4 Kitkat Óčko chart
První čtyři místa v hitparádě
diváků Óčka

21.15 Hot hity
Žhavé klipy

22.00 Naked Attraction Italy
Italská verze nahé seznamky

22.30 Virtuální svět TV
Vydejte se na cestu kolem světa
z pohodlí vašeho domova

0.00 Óčko flirt

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA
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Auto v symbióze. Má
ovladatelnost Clia
a naturel Capturu.

Ano, je to tak. Další kompakt-
ní rodinné SUV. Stále oblíbe-
nější kategoriemá dalšího zá-
stupce. Renault vymyslel
auto, které napasoval mezi
modely Captur a Austral. Sice
mu chybí trochu té jiskry,
aby se odlišoval od svých
konkurentů, jako je Nissan
Qashqai, Volkswagen Tiguan

a třeba Kia Sportage, ale fun-
guje dobře. Je to věrný rodin-
ný typ, navíc s perfektně pra-
cujícím hybridem. Vyzkouše-
li jsme ho v zatáčkách kopco-
vité německé oblasti Taunus
nad Frankfurtem a samozřej-
mě na tisícikilometrové cestě
po dálnici.
Baví nás, žemá něco z ovla-

datelnosti Clia. Je dostatečně
kompaktní, přitom se do něj
vejde docela dost nákladu. Je
to sympatické auto, má krás-
ně udělaný interiér, pohodl-
ná sedadla a docela hezký

design, co se nijak zbytečně
nevymyká.
A ten Captur? Z jiného mo-

delu Renaultu zdědil podvo-
zek a motory.
Od uvedení na trh existuje

jen jedna pohonná jednotka,
byť mají přijít i levnější a jed-
nodušší motory. Jde o hybrid-
ní ústrojí spojující 1,6litrový
zážehový čtyřválec o výkonu
94 koní se dvěma elektromo-
tory a baterií o kapacitě
1,2 kWh. Převodovka má čty-
ři stupně pro zážehovýmotor
a dva pro hlavní elektromoto-

ry, přičemž se uvádí čtrnáct
různých kombinací převodů.
Na displeji sledujete přenosy
energie a fakt to funguje,
auto jede na elektřinu i při vy-
soké rychlosti, zároveň reku-
peruje při jízdě z kopce, prů-
měrnou spotřebu hlásí 6, 2 lit-
ru na sto kilometrů. A to
s ním pádíme dlouhou dobu
i 150 kilometrů v hodině.
A skvělé je panoramatické

skleněné střešní okno Solar-
bay, které je průhledné nebo
mléčné – díky tekutým krys-
talům. PETR HOLEČEK

Symbioz lze pořídit už od 664 050 korun. 2x METROKufr má objem 624 litrů, pokud posunete lavici se sedadly dopředu.

inzerce

Pro více informací
navštivte internetové stránky
zpetnyodber.eu

Staré baterie a pneumatiky, které
často považujeme jen za odpad,
mohou být ve skutečnosti cennými
surovinami, které lze znovu
využít. Přitom jejich recyklací
nejenže chráníme životní prostředí
před znečištěním, ale také šetříme
přírodní zdroje a snižujeme
potřebu těžby nových surovin.

Zapojte se s námi do ochrany
životního prostředí a staré
automobilové baterie a pneumatiky
odevzdávejte v místech zpětného
odběru k recyklaci.

Každý takový krok přispívá
k ochraně našeho životního
prostředí.

Tudy cesta nevede
Staré baterie a pneumatiky
nepatří do lesa, ani příkopů.

SUV, nebo kombík? Obojí
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Nejstarší italský klub má nového kouče
Patrick Vieira se podle očekávání stal novým trenérem fotbalistů FC Janov. Bývalý fran-
couzský reprezentant nahradil Alberta Gilardina, kterého vedení nejstaršího italského
klubu po špatných výsledcích v úterý odvolalo. Vieiru čeká první trenérské angažmá v Itá-
lii, kde hrával za Juventus a Inter Milán. Jako trenér sbíral zkušenosti i u rezervy Manches-
teru City, v zámořské MLS v New Yorku, Nice a Crystalu Palace. Nyní byl od léta bez angaž-
má, když skončil ve Štrasburku. V Janově bude jeho svěřencem bývalý spoluhráč z Interu
a City Mario Balotelli, kterého už dříve trénoval během společného působení v Nice. ČTK

O srdeční vadě
se dozvěděl
náhodou
Operace srdce připraví
obránce Mikea Reillyho
z New York Islanders o ně-
kolik měsíců hokeje. Při ru-
tinním vyšetření po otřesu
mozku totiž lékaři zjistili,
že trpí vrozenou srdeční
vadou. Jednatřicetiletý ho-
kejista utrpěl otřes mozku
1. listopadu při zápase
s Buffalem. „Bylo velké
štěstí, že na to přišli,“ řekl
generální manažer klubu
Lou Lamoriello.

Zkusí zlomit
převahu Asiatek
Čerstvé evropské šampion-
ky Hana Matelová se slo-
venskou spoluhráčkou Bar-
borou Balážovou se ode
dneška poměří v Kitakjúšú
s asijskou přesilou na finá-
lovém turnaji světové ping-
pongové série WTT. Do
soutěže pro osm nejlep-
ších párů sezony se kvalifi-
kovaly jako jediný tým z ji-
ného kontinentu a pokusí
se prosadit v konkurenci
dvojic z domácího Japon-
ska, Číny a Koreje. ČTK

Čtyřnásobný olympijský ví-
těz Mo Farah více než rok po
skončení atletické kariéry
prokázal, že má stále slušnou
běžeckou formu. Jednačtyři-
cetiletý Farah si vyběhl sman-
želkou do okolí svého domu,
který mají v rozlehlém oplo-
cenémareálu v Surrey nedale-
ko Londýna. V exkluzivní
čtvrti se někdejší úspěšný vy-
trvalec cítil tak bezpečně, že
si telefon nechal u soukromé

silnice s tím, že si ho na konci
běhu vyzvedne. O chvíli poz-
ději ale šestinásobný mistr
světa zpozoroval, jak se
k jeho odloženému telefonu
blíží bílá dodávka. Jeden ze
dvou mužů ve voze vzal Fara-
hův mobilní telefon. V tu
chvíli Farah zasprintoval a do-
stihl zloděje dříve, než jejich
dodávka nabrala plnou rych-
lost. Zloději mu pak telefon
vrátili. ČTK

Závodní kamion
bude navigovat
zpěvačka.

S několika novinkami se po-
staví na start lednové Rallye
Dakar zkušený kamionový
jezdec Aleš Loprais. Již před
dvěma měsíci oznámil, že
bude startovat se speciálem
Iveco postaveným v dílnách
nizozemského týmu Gerarda
de Rooye. Včera také potvrdil
start dvou kamionů Tatra
v kategorii Klasik, o které se
bude starat jeho tým.
Loprais, jenž letos na Daka-

ru skončil druhý za Marti-
nem Macíkem, řadu let závo-
dil s kamionem Praga.
„Spousta lidí se ptá, proč do-
šlo k této změně. Nebýt toho,
tak nevznikla tahle nádherná
replika Pumy a nejedou dva
kamiony mezi klasiky, což je
pro nás v rodině důležité,“
uvedl Loprais. S kamionem
Tatra Puma totiž slavil tři
z celkem šesti vítězství jeho
strýc Karel.
Tým sídlící ve Frenštátu

pod Radhoštěm se již dříve
rozhodl, že chce historicky

úspěšný kamion repasovat
a opět zprovoznit. A vedle
toho připravoval i Tatru 815.
„Už dlouho jsme to měli na-
stavené tak, že tyto dvě Tatry
budeme dělat, a vzalo nám to
nemalý objem práce. Na
obou se de facto vyšívalo dva
roky a vedle toho moje Lady
(Praga) už má nějaký svůj pá-
tek,“ vysvětlil Loprais důvody
přechodu k Ivecu. Kamiony
v kategorii Klasik budou řídit
Igor Pazdera, kterého bude
navigovat zpěvačka Olga Lou-
nová, a Jiří Husek.
Změna kamionu by navíc

měla zvýšit šance českého
pilota na celkový úspěch.

„Technologicky nedosáhne-
me na motor Common-Rail,
který mají tovární týmy a pár
šťastlivců. Iveco má o deset
procent vyšší krouticí mo-
ment i výkon, než jsme měli
my,“ řekl Loprais, kterého
čeká devatenáctý start na
Dakaru v kariéře. „Historicky
jsem měl možnost osedlat
více značek. A je to i o tom
jednou za čas vyzkoušet, jak
to dělají ostatní. Aby si člo-
věk uvědomil, jestli jsme dob-
ří, dostateční, nebo abychom
si náhodou nemysleli, že to
děláme nejlépe,“ podotkl
s úsměvem.
Vedle nové značky bude

mít Loprais i nového navigá-
tora Davida Křípala, třetím
členem posádky je nizozem-
ský mechanik Bernard Der
Kinderen. „Davida už něja-
kou dobu znám a vždy jsme
si měli o čem povyprávět.
Vždy, když jsme ho předjíždě-
li, tak mi ho bylo líto. David
pro mě byl vždy MacGyver,
člověk několika funkcí. Navi-
gátor, mechanik, doktor.
Dakar jel i jako náhradník
a za pochodu se učil francouz-
sky,“ řekl Loprais na adresu
navigátora. ČTK

9
Fotbalista Viktor Gyökeres
cítí, že je ve formě. Šesta-
dvacetiletý útočník v úterý
zaznamenal čtyři góly při
vítězství Švédska nad Ázer-
bájdžánem 6:0 a s devíti
brankami je nejlepším střel-
cem základní části Ligy náro-
dů. Ačkoliv je dle spoluhrá-
čů „neuvěřitelný“, během
posledního srazu ujistil, že
na přestup ze Sportingu Li-
sabon do některého z vel-
koklubů teď nepomýšlí.

10
Tolik procent účastníků
olympijských her v Paříži
se nepodrobilo šest měsíců
před jejich začátkem antido-
pingové kontrole. Meziná-
rodní testovací agentura
uvedla, že mezi touto více
než tisícovkou netestova-
ných sportovců bylo 67 poz-
dějších medailistů. ČTK

KRÁTCE

Aleš Loprais ČTK

Lopraise čeká
několik novinek

ČÍSLA DNE

AP

Běžecký šampion
dohnal zloděje


